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O femeie dintre nevestele fiilor prorocilor a strigat lui Elisei: „Robul tău, bărbatul meu, a murit şi ştii că 
robul tău se temea de Domnul; şi cel ce l-a împrumutat a venit să ia cei doi copii ai mei şi să-i facă robi.”

Elisei i-a zis: „Ce pot să fac pentru tine? Spune-mi, ce ai acasă?” Ea a răspuns: „Roaba ta n-are acasă 
decât un vas cu untdelemn.”

Şi el a zis: „Du-te de cere vase de afară, de la toţi vecinii tăi, vase goale, şi nu cere puţine. Când te vei 
întoarce, închide uşa după tine şi după copiii tăi, toarnă din untdelemn în toate aceste vase şi pune 

deoparte pe cele pline.”
Atunci, ea a plecat de la el. A închis uşa după ea şi după copiii ei; ei îi apropiau vasele şi ea turna din 

untdelemn în ele. Când s-au umplut vasele, ea a zis fiului său: „Mai dă-mi un vas.” Dar el i-a răspuns: „Nu 
mai este niciun vas.” Şi n-a mai curs untdelemn.

Ea s-a dus de a spus omului lui Dumnezeu lucrul acesta. Şi el a zis: „Du-te de vinde untdelemnul şi 
plăteşte-ţi datoria, iar cu ce va rămâne vei trăi tu şi fiii tăi.”

(2 Împăraţi 4:1-7)

Despre încercări

   >>
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Fiecare	om	a	trecut	sau	va	trece	prin	încercări,	
greutăţi	în	timpul	vieţii.	Bogat	sau	sărac,	cu	
şcoală	multă	sau	deloc,	tânăr	sau	bătrân,	vor	
fi	momente	în	care	împrejurările	vieţii	pot	

deveni	copleşitoare,	imposibil	de	depăşit	în	condiţii	
normale.

Iar	atunci	când	încercările	ajung	şi	la	văduve,	orfani,	
persoane	cu	dizabilităţi	sau	singure	în	lumea	aceasta,	
efectul	acestora	poate	fi	agravat	sau	chiar	fatal.

Când	ai	intrat	ultima	dată	într-o	încercare	dificilă?	
Cum	ai	ieşit	din	ea?	Sunt	întrebări	pe	care	fiecare	
dintre	noi	ni	le	putem	pune,	dar	mai	ales	putem	
răspunde	cu	sinceritate!

Istorisirea	biblică	este	clară	ca	şi	situaţia,	dar	fără	
a	identifica	prin	nume	soţul	văduvei,	văduva,	copiii.	
Doar	Elisei	este	menţionat.

Cu	mulţi	ani	în	urmă	am	învăţat	un	lucru	pe	care	îl	
amintesc	şi	astăzi,	tuturor,	ori	de	câte	ori	am	prilejul.	
Sunt	amintiţi	mulţi	oameni	în	Biblie,	pe	nume.	Dar	
Personajul	principal	este	întotdeauna	Dumnezeu!

Mai	întâi	Dumnezeu,	apoi	oamenii	şi	evenimentele.	
Bine	ar	fi	ca	mulţi	predicatori	contemporani	să	
accepte	acest	ADEVĂR!

Unii	comentatori,	probabil	şi	inspiraţi	de	istoricul	
Flavius	Josephus	(Antichităţi iudaice,	vol.	1,	Cartea	X,	
cap.	5)	cred	că	este	vorba	despre	văduva	lui	Obadia	
(1	Împăraţi	18),	acela	care	a	ascuns	şi	a	hrănit	o	sută	
dintre	prorocii	Domnului,	în	timp	ce	mulţi	erau	ucişi	
de	împărăteasa	Izabela.

Faptul	că	văduva	s-a	dus	direct	la	Elisei	şi	a	amintit	
de	„temerea	de	Domnul”	a	aceluia	care	i-a	fost	soţ,	
poate	susţine	o	astfel	de	variantă.	Semnificativ	este	că	
vine	ceasul	încercării,	creditorii	bat	la	uşă	şi	cer	plata	
datoriei,	iar	legislaţia	din	acea	vreme	îngăduia	ca	în	
contul	datoriei	să	fie	luaţi	robi	urmaşii	datornicului.	
În	acest	caz,	cei	doi	copii,	fără	a	avea	nicio	certitudine	
că,	după	ani	de	muncă	în	contul	datoriei,	ea,	ca	mamă,	
îşi	va	revedea	copiii.	Ce	se	va	întâmpla	cu	ei?	Se	vor	
îndepărta	de	Dumnezeul	lui	Israel	din	cauza	mâhnirii	
şi	a	suferinţelor	sau	vor	fi	ucişi	din	cauză	că	se	ştia	că	
sunt	fiii	unui	slujitor	al	Domnului?

Dificilă,	grea	situaţie!	În	acest	context	dramatic,	
femeia	face	ceea	ce	ştia	să	facă:	să	strige	la	
Dumnezeu!	Face	aceasta	apelând	direct	la	omul	lui	
Dumnezeu,	Elisei.

Sunt	multe	şi	folositoare	lecţii	ale	credinţei	pe	care	
le	putem	învăţa	de	la	această	văduvă.	Ca	soţie	de	
slujitor,	ştia	să	recunoască	şi	să	respecte	autoritatea	
omului	lui	Dumnezeu.	Strigând	nu	la	Elisei,	ci	către	
el,	ea	demonstrează	acea	credinţă	în	Dumnezeu	care	
ar	trebui	să	caracterizeze	pe	fiecare	credincios	în	
vremuri	de	încercare.

Astăzi,	noi	suntem	într-o	situaţie	diferită.	Nu	ne	
apropiem	de	Dumnezeu	printr-un	om	anume.	Din	
contră,	avem	liber	acces	la	Tatăl	prin	Fiul,	Domnul	Isus	
Hristos!

Ce	învăţăm	de	la	această	femeie?	Că	avem	la	cine	ne	
adresa	cu	mulţumiri	în	vremuri	bune	şi	cu	cereri	în	
vremuri	de	strâmtorare.

Împăratul	David	a	trecut	şi	el	pe	aici,	iar	cuvintele	
din	Psalmul	34	ne	descoperă	atât	credinţa	Lui	în	
Dumnezeu,	cât	şi	purtarea	de	grijă	a	Lui,	chiar	în	cele	
mai	cumplite	încercări!

Eu am căutat pe Domnul şi mi-a răspuns: m-a izbăvit din 
toate temerile mele.

Când îţi întorci privirile spre El, te luminezi de bucurie şi 
nu ţi se umple faţa de ruşine.

Când strigă un nenorocit, Domnul aude şi-l scapă 
din toate necazurile lui.

Îngerul Domnului tăbărăşte în jurul celor ce se tem de El 
şi-i scapă din primejdie.

Gustaţi şi vedeţi ce bun este Domnul! Ferice de omul care 
se încrede în El!

Temeţi-vă de Domnul voi, sfinţii Lui, căci de nimic nu duc 
lipsă cei ce se tem de El!

Puii de leu duc lipsă şi li-i foame, dar cei ce caută pe 
Domnul nu duc lipsă de niciun bine.

(Psalmul	34:4-10)
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Niciunul	dintre	noi	nu	cred	că	a	ajuns	să	
treacă	prin	clipe	extrem	de	grele	precum	
această	femeie!

De	aceea,	iubiţi	cititori	ai	revistei	Calea 
Credinţei, „să ne apropiem dar cu deplină încredere de 
scaunul harului ca să căpătăm îndurare şi să găsim har, 
pentru ca să fim ajutaţi la vreme de nevoie.”	–	Evrei	
4:16.

Nimic	nu	poate	face	sufletul	mai	puternic	în	
faţa	încercărilor	decât	credinţa	care	Îl	caută	pe	
Dumnezeu	cu	umilinţă	şi	speranţă,	deschizându-ne	
sufletul	înaintea	Lui	în	toată	neputinţa	noastră,	
aşteptând	„în	tăcere	ajutorul	Domnului”!

Văduva	s-a	dus	de	a	spus	tot	necazul	inimii	ei	
către	Elisei.	Dacă	ar	veni	la	mine,	la	tine,	o	astfel	de	
femeie	în	grea	încercare,	ce	i-am	spune?	La	cine	am	
trimite-o?	Poate	la	cel	mai	înstărit	credincios,	poate	
am	face	o	colectă	specială	sau	am	mediatiza	o	cerere	
naţională	de	rugăciune,	la	care,	probabil,	doar	un	
mic	număr	de	credincioşi	ar	răspunde,	chiar	dacă	pe	
telefon	ar	răspunde	prin	diferite	semne	de	mâini	în	
rugăciune...	atât	şi	nimic	mai	mult!

O	credinţă	mare	va	trece	prin	toate	încercările,	
testele	vieţii,	pe	o	durată	mai	mică	sau	mai	mare	
de	timp,	dar	mai	ales	prin	absenţa	răspunsului	lui	
Dumnezeu	la	rugăciuni	sau	a	rezultatelor	imediate.

O	credinţă	mare	este	să	ai	puţin,	dar	să	îndrăzneşti	
mult,	să	nu	te	uiţi	la	slăbiciunile	şi	neputinţele	tale,	ci	
la	puterea	lui	Dumnezeu!

De	aceea,	să	înţelegem	mai	bine	acest	mare	adevăr	
al	vieţii	de	credinţă,	dar	puţin	aplicat	de	mulţi	
credincioşi:	când	vii	înaintea	Lui,	nu	mergi	cu	meritele	
tale,	chiar	dacă	sunt	puţine,	cere	mila	Sa!

Cu	încredere	şi	umilinţă,	aducându-ne	aminte	de	
promisiunile	Lui	cele	binecuvântate,	fie	că	sunt	
cu	caracter	general	sau	le-am	primit	ca	pe	unele	
personale,	să	ne	liniştim	sufletul	şi	să	aruncăm	asupra	
Lui	toate	îngrijorările	noastre,	„căci El Însuşi îngrijeşte 
de voi.”	–	1	Petru	5:7.	

„Nu vă îngrijoraţi de nimic, ci, în orice lucru, aduceţi 
cererile voastre la cunoştinţa lui Dumnezeu, prin 

rugăciuni şi cereri, cu mulţumiri. Şi pacea lui Dumnezeu, 
care întrece orice pricepere, vă va păzi inimile şi 
gândurile în Hristos Isus.»	–	Filipeni	4:6-7

În	mijlocul	încercărilor	şi	lipsurilor	care	par	a	ne	
copleşi,	să	ne	uităm	cu	credinţă	la	puţinul	pe	care	îl	
avem.	Doar	aşa	putem	(re)trăi	ca	şi	văduva	o	minune	
asemănătoare:	puţinul	pe	care	îl	am,	nu	se	termină!	
Diavolul	ne	îndeamnă	să	ne	uităm	la	ce	nu	avem,	sau	
prin	firea	pământească	încearcă	să	ne	facă	încrezători	
în	posesiunile	noastre.	Dar	Dumnezeu,	prin	gura	lui	
Elisei,	îi	spune	femeii:	„Spune-mi, ce ai acasă...”  
(2	Împăraţi	4:2-4).

Ce	minunat	Dumnezeu	avem!	Să	ai	puţin	şi,	prin	
credinţă	şi	ascultare	de	Cuvântul	Lui,	să	vezi	cum	
uleiul	tot	curge	şi	făina	nu	se	mai	termină!

Ce	contrast	între	văduva	care	este	gata	să	îşi	piardă	
copiii,	dar	se	încrede	în	Dumnezeu	şi	călăreţul	
pe	braţul	căruia	se	rezema	împăratul,	întâmplare	
menţionată	în	Sfânta	Scriptură,	la	capitolul	7	din	
2	Împăraţi:	„Călăreţul pe braţul căruia se rezema 
împăratul a răspuns omului lui Dumnezeu: «Chiar dacă 
ar face Domnul ferestre în cer, cum s-ar putea întâmpla 
un asemenea lucru?» Şi Elisei a zis: «Vei vedea cu ochii 
tăi, dar tu nu vei mânca din ele.»”

Prin	credinţă,	imposibilul	devine	posibil,	dar	nu	prin	
efortul	sau	prin	inteligenţa	omului,	ci	prin	puterea	lui	
Dumnezeu,	pusă	în	mişcare	de	acea	ascultare	care	
nu	pune	pe	Cel	atotputernic	primul	şi	apoi	pe	om,	
ci	faptul	că	DOAR	în	Domnul	se	încrede,	iar	el	este	
în	totalitate	la	dispoziţia	Creatorului,	fără	ca	nimic	
din	ceea	ce	este	specific	omului	să	aibă	nici	cea	mai	
mică	contribuţie.	Orice	intervenţie	minoră,	oricât	
de	mică	sau	nesemnificativă,	limitează	ceea	ce	face	
Dumnezeu!	Nu	El	împreună	cu	mine,	ci	doar	El.	Sunt	
mulţi	predicatori	astăzi	în	Adunările	noastre	care	
folosesc	des	această	afirmaţie:	„Ce	am	făcut	eu	cu	
Dumnezeu”!	Mai	devreme	sau	mai	târziu,	se	va	vedea	
ce	a	făcut	respectivul.	Slujitorul	predat	în	întregime	
Domnului	nu	va	vorbi	niciodată	în	acest	fel,	el	va	
spune	mereu	şi	mereu,	prin	credinţă:	„Ce	a	făcut	
Dumnezeu	mai	întâi	în	mine	este	prin	harul	Lui,	iar	
apoi	ce	a	făcut	prin	mine	este	tot	în	harul	Lui”!

   >>
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Am	convingerea	că	aceste	expresii	mai	
întâi	trăite	şi	apoi	folosite,	ar	trebui	să	fie	
spuse	mult	mai	apăsat	în	şcolile	teologice.	
Doar	astfel,	din	acele	şcoli,	vor	pleca	

slujitori	cu	putere	în	cuvânt	şi	fapte,	nu	doar	iscusiţi	
predicatori	sau	doar	simpli	şi	bieţi	„copiatori”	
ai	unor	mari	oameni	chemaţi	de	Dumnezeu	să	Îl	
slujească.

Atitudinea	inimii	de	ascultare	deplină,	însoţită	de	
adâncă	smerenie	şi	înţelegerea	responsabilităţii	
slujirii,	fac	diferenţa	între	un	slujitor	al	Domnului	sau	
un	predicator	care	vorbeşte	din	experienţele	altora!

Din	puţinul	meu,	al	tău,	al	nostru,	Dumnezeu	poate	
face	lucruri	măreţe.	Dar	ce	lucrări	minunate	poate	
face	El	atunci	când	nu	punem	doar	puţinul	pe	care	
îl	avem,	ci	chiar	viaţa	noastră.	Ce	har	primim,	ce	
binecuvântări	se	revarsă	asupra	noastră	atunci	când	
nu	doar	lăudăm	pe	Domnul	cu	gura,	dar	inima	ne	
este	departe,	ci	„pe noi înşine ne aducem ca o jertfă 
vie, sfântă, plăcută lui Dumnezeu; aceasta va fi din 
partea noastră o slujbă duhovnicească.”	(Romani	12:1).

De	asemenea,	că	„Lui Îi datorăm faptul că, prin 
credinţă, am intrat în această stare de har în 
care suntem şi ne bucurăm în nădejdea slavei lui 
Dumnezeu.”	–	Romani	5:2

Primii	martori	ai	minunii	au	fost	copiii	–	să	trăim	în	
aşa	mod	încât	copiii	noştri	să	Îl	vadă	pe	Dumnezeu	
cum	lucrează	în	familiile	noastre,	cu	noi,	astfel	încât	
să	dorească	şi	ei	să-L	cunoască	şi	apoi,	la	vremea	
potrivită,	să	treacă	şi	ei,	cu	bucurie,	speranţă,	
credinţă,	prin	încercările	vieţii,	cu	credinţa	că	
Dumnezeu	cel	Atotputernic	este	împreună	cu	ei.

Să	fie	convinşi	pe	deplin	de	adevărul	acestor	cuvinte:	
„Chiar dacă ar fi să umblu prin valea umbrei morţii, nu 
mă tem de niciun rău, căci Tu eşti cu mine.”	–	Psalmii	
23:4.

Nu	Elisei	a	turnat	uleiul	în	vase,	ci	femeia	ajutată	de	
copiii	ei.	În	lucrarea	lui	Dumnezeu,	cât	şi	în	viaţa	de	
credinţă	pe	care	suntem	chemaţi	să	o	trăim,	fiecare	

dintre	noi,	în	funcţie	de	„darul	şi	chemarea	primită”,	
să	ne	împlinim	cu	credincioşie	slujba.	Trist,	sunt	
mulţi,	prea	mulţi	credincioşi	şi	astăzi,	care	ar	dori	
mai	degrabă	să	facă	lucrarea	altuia,	mai	ales	dacă	
aceasta	are	o	mare	implicare	publică.

Doresc	mai	degrabă	să	fie	văzuţi,	auziţi,	apreciaţi	de	
oameni,	decât	să	se	„consume	ca	o	jertfă	plăcută”	în	
omul	ascuns	al	inimii!

Vine	şi	clipa	când,	datorită	faptului	că	vasele	se	
termină,	uleiul	nu	mai	curge.	Binecuvântarea	
Domnului	se	încheie,	nu	se	termină,	atunci	când	nu	
mai	eşti	gata	sau	vrednic	să	o	primeşti!	Dumnezeu	
nu	Şi-a	scurtat	mâna,	trist	este	că	în	loc	să	„căutăm	
Faţa	Lui”,	prea	mulţi	creştini	se	uită	doar	la	ce	
primesc,	caută	doar	să	primească,	fără	ca	sufletul	să	
le	fie	însetat	după	El.

Nu	te	considera	niciodată	prea	sărac	pentru	a	dărui	
altora	ceva,	după	exemplul	celor	din	Macedonia.	Nu	
te	considera	niciodată	prea	sărac,	atunci	nici	nu	vei	
vedea	că	din	puţinul	pe	care	îl	ai	şi	îl	pui	la	dispoziţia	
lui	Dumnezeu	prin	credinţă,	El	poate	nu	doar	să	facă	
mai	mult	din	ce	ai,	ci	recunoşti	cu	smerenie	că	se	
datorează	doar	Lui.	Mult	mai	mult,	El	va	înmulţi	ca	să	
ai	suficient	să	trăieşti	pe	mai	departe.

Văduva	nu	s-a	mulţumit	să	vadă	că	uleiul	s-a	
înmulţit,	dar	s-a	dus	la	omul	lui	Dumnezeu,	la	Elisei,	
şi	l-a	întrebat	ce	trebuie	să	facă.	Ce	frumos,	ce	
binecuvântată	atitudine!

Doamne,	de	la	Tine	am,	doar	Tu	îmi	poţi	spune	ce	să	
fac	cu	ce	mi-ai	dăruit!

„Binecuvântat să fie Domnul, căci ascultă glasul 
rugăciunilor mele! Domnul este tăria mea şi scutul meu; 
în El mi se încrede inima şi sunt ajutat. De aceea îmi 
este plină de veselie inima şi-L laud prin cântările mele.” 
–	Psalmii	28:6-7	

 Virgil	ACHIHAI
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viața, ca o călătorie
pe munti si prin vãi‚ ‚

De pe Muntele Schimbării la Față,  
în Valea suferinței și a umbrei morții

Odată	ajuns	pe	platoul	muntelui,	ţi	se	deschide	o	perspectivă	minunată	a	unei	zone	din	Ţara	Sfântă.	Partea	dreaptă	
a	platoului,	cum	mergi	spre	biserica	construită	în	amintirea	prezenţei	lui	Isus	pe	munte,	este	abruptă	şi	vezi	o	
întreagă	panoramă	a	ţinutului	din	vale.	Imaginea	care	se	descoperă	privirii,	seamănă	cu	descoperirea	unei	mici	
părţi	a	vieţii	de	dincolo,	la	care	Domnul	Isus	îi	face	părtaşi:	personaje	minunate	ale	Vechiului	Testament	apar	în	

prezenţa	Domnului,	înconjuraţi	de	lumina	slavei	lui	Dumnezeu.	Scopul	pentru	care	Domnul	Isus	a	urcat	pe	acest	munte	a	fost	
ca	să	se	roage,	şi,	totodată,	pentru	a	se	întâlni	cu	Moise	şi	Ilie,	pentru	a	vorbi	despre	sfârşitul	lucrării	Sale	de	pe	pământ.	Faţa	
Lui	a	strălucit	ca	soarele,	iar	hainele	Lui	s-au	făcut	albe	„ca	lumina”.	Cele	două	personaje	din	Vechiul	Testament	se	pare	că	
aveau	şi	ele	o	aură	strălucitoare,	ca	a	Domnului	Isus.

Pare	că	ucenicii	nu	prea	erau	conştienţi	de	această	minunată	viziune,	deoarece	se	spune	că	erau	„îngreuiaţi	de	somn”,	dar	s-au	
trezit	bine,	când	au	văzut	cele	două	persoane	stând	de	vorbă	cu	Isus,	şi	când	au	văzut	şi	slava	Sa.

„Faţa Lui a strălucit ca soarele şi hainele I s-au făcut albe ca lumina”. (Matei 17:2)
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Când	ai	parte	de	asemenea	descoperiri	cereşti,	nu	
ştii	ce	să	mai	spui,	de	aceea	şi	Petru	spune	lucruri	
fără	noimă:	„Învăţătorule,	este	bine	să	fim	aici:	să	
facem	trei	colibe,	una	pentru	Tine,	una	pentru	

Moise	şi	una	pentru	Ilie”	Nu	ştia	ce	spune.	Dar	vorbele	lui	
fără	noimă	au	fost	acoperite	de	vocea	Tatălui	ceresc:	„Acesta 
este Fiul Meu prea iubit: de El să ascultaţi”!	La	auzul	vocii	lui	
Dumnezeu,	au	căzut	cu	faţa	la	pământ	şi	a	fost	nevoie	de	
atingerea	Domnului	Isus	ca	să	se	poată	ridica.

În	timpul	vieţii	pământeşti	a	Domnului	Isus,	au	fost	două	
împrejurări	în	care	s-a	deschis	„uşa	din	cer”,	de	care	vorbeşte	
apostolul	Ioan	în	Apocalipsă,	evenimente	la	care	au	participat	
şi	ucenicii:	la	botezul	Domnului	Isus,	când	s-a	deschis	cerul	şi	
a	coborât	Duhul	Sfânt	în	mod	vizibil,	şi	pe	Muntele	Schimbării	
la	Faţă.	În	ambele	situaţii	Dumnezeu	a	mărturisit	despre	Fiul	
Său	şi	a	îndemnat	pe	cei	prezenţi	să	asculte	de	El.	De	ce	nu	
ne-a	dat	Domnul	Isus	mai	multe	descoperiri	despre	lumea	
de	dincolo?	În	primul	rând,	pentru	că	El	ne-a	dat	destule	
detalii	despre	Împărăţia	lui	Dumnezeu,	şi	se	aşteaptă	de	la	
noi	să-L	credem.	În	al	doilea	rând,	Scriptura	spune	că	ce	se	
vede	nu	se	mai	poate	nădăjdui,	iar	Domnul	vrea	să	credem,	
fără	să	vedem.	În	ambele	cazuri,	este	vorba	de	credinţă,	pe	
care	Mântuitorul	pune	mare	preţ:	„Când va veni Fiul Omului, va 
găsi El credinţă pe pământ”?	Ucenicii	sunt	sfătuiţi	să	nu	spună,	
momentan,	nimic	celorlalţi	tovarăşi	de-ai	lor,	până	va	învia	
Fiul	Omului	din	morţi.	Trebuia,	ca	mai	întâi,	ucenicii	să	creadă	
în	înviere,	crezând	spusele	Domnului,	şi	apoi	să	li	se	spună 
despre	acea	descoperire	de	pe	munte.

Trăim	o	perioadă	în	care	tot	mai	mulţi	oameni	se	laudă	
cu	descoperirile	lor	cereşti,	cu	răpirile	în	cer,	cu	vedenii	
„cereşti”	de	tot	felul,	descriind	cu	lux	de	amănunte	ce	„au	
văzut”.	Apostolul	Pavel	a	avut	multe	descoperiri	dumnezeieşti	
şi	multe	vedenii	cereşti,	dar	nu	a	descris	decât	una	în	
amănunt:	vedenia	de	pe	drumul	Damascului,	când	Domnul	
Isus	i	s-a	descoperit	ca	Mântuitor.	Descriind	această	vedenie,	
apostolul	Pavel	a	ţinut	să	arate	că	alegerea	sa	ca	apostol	a	
fost	făcută	de	însuşi	Domnul,	şi	că	Evanghelia	sa	nu	este	de	
obârşie	pământească,	ci	a	primit-o	direct	de	la	Isus.	

Despre	a	doua	vedenie,	când	a	fost	răpit	în	rai,	apostolul	nu	
a	dat	niciun	amănunt,	în	afara	afirmaţiei	că	această	viziune	
a	avut	loc.	Motivul	a	fost	simplu	de	înţeles:	nu	exista	în	
vocabularul	omenesc	cuvinte	pentru	a	descrie	realităţile	de	
dincolo,	şi	nici	măcar	nu	putea	face	un	paralelism	cu	lucrurile	
lumii	acesteia.	Se	ştie	că	atunci	când	nu	reuşim	să	explicăm	
ceva,	folosim	paralelisme	cu	alte	obiecte	sau	evenimente	din	
lumea	noastră,	dar	apostolul	Pavel	nu	a	găsit	niciunul.	Este	
foarte	interesant	că	aceia	care	afirmă	că	au	avut	parte	de	
descoperiri	cereşti	descriu	vedeniile	lor	cu	lux	de	amănunte,	
amănunte	pe	care	nu	le	găseşti	nicăieri	în	Scriptură.	Să	fi	avut	
ei	parte	de	un	har	mai	mare	decât	al	apostolului	Pavel?	Mă	
îndoiesc!

De	obicei,	creştinii	care	au	parte	de	descoperiri	din	partea	
Domnului	(şi	nu	sunt	puţini),	păstrează	acele	descoperiri	
pentru	ei,	descoperiri	care	le	sunt	folositoare	pentru	

creşterea	spirituală.	Unii	argumentează	că	fac	publice	
aceste	descoperiri	ca	oamenii	să	se	întoarcă	la	Dumnezeu,	
dar	Domnul	Isus	spune	că	dacă	unii	nu	cred	Cuvântul	lui	
Dumnezeu,	nu	vor	crede	nici	dacă	cineva	va	învia	din	morţi,	
minune	care	se	consideră	a	fi	printre	cele	mai	evidente.

O întrebare	care	se	pune	frecvent	este	următoarea:	de	ce	au	apărut	Moise	şi	Ilie,	şi	nu	au	apărut	
Enoh	şi	Ilie?	Dacă	ar	fi	apărut	aceştia	doi	din	
urmă,	ar	fi	fost	mai	de	înţeles,	deoarece	ei	au	

fost	răpiţi	la	cer	cu	trupul,	necunoscând	moartea	fizică.	Dar	
apariţia	lui	Moise	încurcă	pe	unii	teologi,	care	spun	că	după	
moarte,	omul	dispare	complet,	nu	există	niciun	duh	sau	suflet	
care	să	se	înalţe	la	Dumnezeu,	care	l-a	dat.	După	aceştia,	ar	
trebui	să	ne	modificăm	predicile	de	la	înmormântare,	şi	să	
spunem	despre	cei	dragi,	care	au	murit,	că	au	dispărut	cu	
totul,	să	nu	ne	mai	facem	griji	în	privinţa	lor.	După	aceşti	
teologi,	când	Domnul	spune	lui	Daniel	să	se	odihnească	şi	va	
fi	ridicat	din	nou,	la	sfârşitul	vremurilor,	El	spune	că	trebuie	
să	se	odihnească	„nimicul”,	neantul,	deoarece	Daniel	n-ar	mai	
fi	avut	suflet	sau	duh?	Chiar	şi	despre	Domnul	Isus,	unii	spun	
că	atunci	când	El	a	murit	pe	cruce,	a	dispărut	şi	sufletul,	duhul	
Său,	rămânând	doar	natura	divină	din	El.

Prezenţa	lui	Ilie	şi	a	lui	Moise	este	interpretată	în	fel	şi	chip,	
ca	un	fel	de	arvună	a	unor	evenimente	ulterioare,	ce	vor	să	
vină.	Alte	aspecte	ale	veşniciei	sufletului	sunt	interpretate	
alegoric	şi	nu	literal,	doar	ca	să	se	potrivească	doctrinei	lor,	
doctrină	instituită,	în	unele	cazuri,	de	renumite	„profetese”.	
Lor	li	se	potriveşte	cuvântul	Mântuitorului	care	spune:	„Vă 
rătăciţi, pentru că nu cunoaşteţi nici Scripturile, nici puterea lui 
Dumnezeu”. 

Este	trist	să	vezi	cum	o	serie	de	creştini	participă	la	diverse	
emisiuni	de	media	şi	nu	îndrăznesc	să	dea	o	replică	hotărâtă	
unor	asemenea	aberaţii,	de	teamă	că	nu	vor	mai	fi	invitaţi.	
Ei	fac	doar	să	crească	audienţa	unor	astfel	de	emisiuni	şi	să	
favorizeze	infiltrarea	în	subconştientul	ascultătorilor	a	unor	
astfel	de	idei	nebiblice.

Ne	întrebăm:	ce	este	mai	importantă,	slava	deşartă,	sau	
apărarea	învăţăturilor	curate	ale	Evangheliei?	De	altfel,	
aberaţiile	sunt	explicate	folosind	alte	aberaţii.	Ideea	lor	cu	
privire	la	dispariţia	sufletului	după	moarte,	vine	de	la	o	altă	
aberaţie,	care	spune	că	sufletul	copilului	este	dat	de	părinţi,	
teorie	numită	„traducianism”.	De	mirare	că	şi	alţi	creştini,	nu	
numai	cei	din	cultul	respectiv,	susţin	această	idee.

Se	ridică	două	întrebări	logice:	cum se transmite 
sufletul	de	la	părinţi	la	copil,	şi	când are loc 
această transmitere? 

A. Cum se transmite sufletul?	Sufletul	se	
transmite	prin	zigotul	mamei,	prin	zigotul	tatălui,	sau	prin	
amândouă?	Sufletul	se	transmite	prin	ADN-ul	zigoţilor,	se	
transmite	prin	sânge,	sau	ca	o	entitate	separată,	necunoscută	
încă?	Ce	faci	când	se	foloseşte	o	mamă	surogat,	sufletul	
se	transmite	de	la	această	mamă?	Sau	ce	se	întâmplă	când	
fecundaţia	şi	dezvoltarea	oului,	se	petrece,	pentru	o	anumită	
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perioadă	de	timp,	„in	vitro”,	sau	mai	pe	înţeles,	în	afara	unui	
organism	uman?	Sufletul	şi-l	ia	din	laborator,	pentru	că	părinţii	
nu	sunt	prezenţi?

B. Când se transmite sufletul	este	o	altă	întrebare	
importantă:	la	unirea	celor	două	celule,	ca	un	proces	natural,	
şi	astfel	nu	are	nici	o	încărcătură	divină,	veşnică,	sau	la	o	
anumită	vârstă	a	sarcinii?	

Traducianismul	se	potriveşte	ca	o	mănuşă	celor	care	
neagă	veşnicia	sufletului,	şi	rămâi	uimit	când	auzi	şi	pe	unii	
neoprotestanţi	susţinând	aceste	aberaţii,	ca	fiind	doctrina	
oficială	a	Cultului	din	care	fac	parte!	Pentru	susţinătorii	
traducianismului,	Dumnezeu,	la	învierea	tuturor,	va	recrea	
sufletele	celor	care	au	murit,	pentru	a	putea	fi	judecaţi,	iar	
pedeapsa	veşnică	va însemna	dispariţia	veşnică,	neexistând	
nici	urmă	de	iad!

Poate	Dumnezeu	să	dea	suflare	de	viaţă	fiecărei	fiinţe	nou	
concepute,	sau	este	prea	greu	pentru	El?	Pentru	EL,	care	dă	
nume	fiecărui	corp	ceresc,	pentru	El,	care	a	suflat	suflare	de	
viaţă	lui	Adam,	nu	este	prea	greu	să	dea	suflare	fiecărei	fiinţe,	
prin	puterea	de	a-şi	supune	toate	lucrurile!

Ucenicii	sunt	martori	la	un	spectacol	ceresc:	personaje	ale	
Vechiului	Testament,	devenite	fiinţe	cereşti	(chiar	şi	pentru	
Moise,	care	a	murit	şi	a	fost	îngropat	de	Domnul),	stau	de	
vorbă	cu	Învăţătorul,	într-o	lumină	cerească!	Gândul	lor,	ca	şi	
al	nostru,	se	putea	duce	la	faptul	că	şi	ei,	ca	şi	noi,	vom	fi,	în	
viitorul	apropiat,	asemenea	acelor	fiinţe	cereşti.

Când	ai	parte	de	asemenea	descoperiri	cereşti,	ori	nu	spui	
nimic,	aşa	cum	a	fost	amintit	despre	descoperirile	lui	Pavel,	
ori	te	trezeşti	că	spui	cuvinte	fără	noimă,	ca	Petru:	„Doamne,	
să	facem	aici	trei	colibe...”.

Pe	Muntele	Schimbării	la	Faţă	s-a	construit,	într-adevăr,	o	
biserică,	în	cinstea	Domnului	Isus,	dar	şi	două	mici	capele	
legate	de	aceasta,	una	pentru	Ilie	şi	una	pentru	Moise,	parcă	
împlinindu-se	dorinţa	lui	Petru.

Mântuitorul	îi	avertizează	pe	cei	trei	ucenici	să	nu	spună	
nimic	despre	această	descoperire,	decât	doar	după	Învierea	
Fiului	Omului.	

Coborârea în Valea Durerii şi 
a Umbrei Morţii

Este	minunat	să	stai	pe	munte,	în	prezenţa	Domnului	
Isus,	să	ai	parte	de	descoperirile	Sale	minunate,	să	
fii	uimit	de	lumea	de	dincolo,	dar	trebuie	să	cobori	
şi	în	vale,	acesta	este	cursul	vieţii.	Nu	poţi	să	stai	

permanent	pe	munte,	cu	privirile	aţintite	spre	Cetatea	
Cerească,	trebuie	să	revii	în	mijlocul	fraţilor	tăi	şi	în	mijlocul	
celor	ce	suferă,	ca	să	le	aduci	mângâiere,	şi	de	ce	nu,	
vindecare.

În	vale	găsim	durere,	găsim	boală,	găsim	disperare,	simţim	

adierea	vântului	morţii.	De	multe	ori,	un	părinte	ar	vrea	să	
poarte	el	boala,	durerea	copilului	său,	numai	ca	acesta	să	fie	
izbăvit,	dar	nu	se	poate.	Fiecare	ne	ducem	durerea	noastră	
boala	noastră,	dar	ceea	ce	face	acest	părinte	din	vale,	este	să	
caute	un	remediu,	să	se	intereseze	pentru	copilul	său,	şi	în	
cele	din	urmă,	să-l	aducă	la	Domnul	Isus.	Aşa	a	făcut	şi	femeia	
bolnavă	de	12	ani,	care	şi-a	cheltuit	toată	averea	la	doctori,	
dar	fără	nicio	ameliorare.	Atunci	a	venit	la	Domnul	Isus	şi	s-a	
atins	de	poala	hainei	Lui,	fără	să	mai	ceară	voie	nimănui.	Şi	
deîndată,	s-a	vindecat.

Tatăl	vine	cu	copilul	său	bolnav	la	Domnul	Isus,	dar	se	
opreşte	la	ucenicii	Săi,	crezând	că	şi	aceştia	pot	să	facă	ceva.	
Dar	ucenicii	au	fost	puşi	într-o	situaţie	destul	de	neplăcută:	
duhul	cel	rău	nu	a	ieşit	din	copil	la	porunca	lor,	tatăl	copilului	
era	dezamăgit,	norodul	din	jurul	lor	fusese	martor	la	
neputinţa	lor,	iar	cărturarii	se	„întrebau”	cu	ucenicii	(erau	
într-o	discuţie,	într-o	dispută	cu	ei).	Dar	vine	Domnul	Isus	şi	
le	pune	imediat	diagnosticul	ucenicilor,	al	neputinţelor	lor:	nu	
aveau	destulă	credinţă	şi	nu	aveau	nici	empatia	necesară.	Apoi,	
Domnul	Isus	îi	învaţă	pe	ucenici	ce	înseamnă	empatia.	El	stă	
de	vorbă	cu	tatăl	copilului,	îl	întreabă	de	când	este	suferinţa,	
cum	se	manifestă	şi	care	erau	pericolele	bolii	respective.	El	dă	
dovadă	de	empatie	pentru	suferinţa	umană,	devine	părtaş	la	
suferinţa	părintelui,	dar	foloseşte	prilejul	să	mustre	norodul	
lui	Israel	pentru	necredinţa	lui,	pentru	alergarea	după	semne	
şi	minuni.

Domnul	Isus	este	Acela	care	„a purtat suferinţele 
noastre şi durerile noastre le-a luat asupra Lui”,	şi	
noi	nu	L-am	băgat	în	seamă.	Dumnezeul	nostru	
este	un	Dumnezeu	milos,	care	S-a	identificat	cu	

cei	leproşi,	peste	care	şi-a	pus	mâna	şi	i-a	vindecat,	a	pus	
mâinile	pe	ochii	orbilor	şi	i-a	vindecat,	a	dezlegat	pe	femeia	
gârbovă	de	neputinţa	în	care	era	ţinută	de	diavolul,	a	poruncit	
duhurilor	rele	să	iasă	din	oameni	şi	să	nu	mai	intre	niciodată.	
La	această	caracteristică	a	lui	Dumnezeu	a	apelat	tatăl	
copilului,	şi	apelăm	şi	noi;	„Doamne, fie-ţi milă”!

Când	află	despre	suferinţa	copilului	acestui	părinte,	Domnul	
Isus	porunceşte: „ Aduceţi-l aici la Mine”!	La	Isus	este	
vindecarea,	chiar	dacă	a	dat,	temporar,	şi	altora	puterea	de	
a	vindeca.	Vindecarea,	trupească	şi	sufletească,	trebuie	să	fie	
ca	urmare	a	venirii	la	Isus.	Puterea	vindecării	arată	spre	Isus,	
nu	spre	omul	care	poate	folosi	această	putere.	Urmarea	
vindecării	trebuie	să	fie	slăvirea	lui	Isus,	şi	nu	slăvirea	
oamenilor.	Acesta	este	semnul	adevăraţilor	vindecători,	
prin	puterea	Duhului	Sfânt:	să	arate	spre	Hristos	şi	nu	spre	
oameni.	

Domnul	Isus	are	o	cerinţă	minimă	de	la	cei	care	se	apropie	
de	El	şi	doresc	să	fie	vindecaţi:	să	aibă	credinţă!	Când	tatălui	
copilului	i	se	clatină	credinţa	şi	se	adresează	Domnului	cu	
cuvintele:	„Dacă poţi, fă ceva”, Domnul	Isus	spune	un lucru 
minunat,	de	folos	pentru	fiecare	creştin: „Toate lucrurile 
sunt cu putinţă celui ce crede”! Toate,	fără	excepţie:	chiar	
şi	modificarea	naturii,	prin	mutarea	munţilor,	potolirea	
furtunilor	şi	vindecarea	oricărei	boli.
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La	porunca	Domnului	Isus,	duhul	necurat	iese	din	copil,	
dar	nu	fără	o	ultimă	demonstraţie	de	răutate	din	
partea	lui:	îl	zguduie	cu	putere,	îl	trânteşte	la	pământ	
şi-l	lasă	aproape	mort.	Ce	îndrăzneală	a	acestui	duh	

necurat,	ce	tupeu	manifestat	în	prezenţa	Domnului,	dar	nu	
va	mai	putea	niciodată	să	mai	intre	în	acel	copil,	iar	trecerea	
timpului	îl	apropie	tot	mai	mult	de	locul	pregătit	pentru	el,	
care	este	iazul	de	foc	şi	de	pucioasă.

Ce	demonstraţie	de	forţă	dumnezeiască	din	partea	lui	Isus!	
Cu	un	asemenea	Mântuitor	ne	simţim	în	siguranţă,	cu	El	
trecem	prin	orice	suferinţă,	cu	El	trecem	biruitori	chiar	şi	
prin	Valea	umbrei	morţii.	Dar	tot	El	ne	învaţă	să	nu	ne	fie	frică	
dacă	viaţa	noastră	se	poate	sfârşi	în	această	Vale,	deoarece	nu	
aceasta	este	sfârşitul,	ci	sfârşitul	este	pe	Muntele	cel	sfânt	al	
lui	Dumnezeu.	

(urmează:  
Din Valea umbrei morţii,  

pe Muntele lui Dumnezeu)
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Implicarea 
lui Dumnezeu  
în scrierea, 
transcrierea 
şi traducerea 
Bibliei1*

Bogdan Emanuel Răduţ, 
Virgil Achihai, 
Ioan Liviu Mitrea

1* Lucrarea a fost prezentată de către Prof. univ. dr. Liviu Mitrea în cadrul 
simpozionului "Centenar Cornilescu - 100 de ani de la traducerea Bibliei, 
versiunea Dumitru Cornilescu", organizat de Primăria comunei Dumbrăveni, 
judeţul Suceava, la 13 august 2021.

SCRIEREA BIBLIEI

Dumnezeu	a	dorit	să	comunice	cu	omul,	de	aceea	
El	a	iniţiat	şi	finalizat	trei	procese	prin	care	
s-a	ajuns	să	avem	Cuvântul	Lui	în	formă	scrisă,	
Biblia	sau	Sfânta	Scriptură.	Aceste	procese	sunt:	

revelarea	sau	descoperirea	Cuvântului	către	autorii	umani;	
inspirarea	lor	în	vederea	consemnării	celor	ce	le-au	fost	
descoperite;	şi,	mai	târziu,	stabilirea	canonicităţii	cărţilor	ce	
aveau	să	compună	Biblia.	

REVELAŢIA. 

Dumnezeu	s-a	revelat	într-un	mod	cu	totul	special	prin	
profeţii	Vechiului	Testament,	care	primeau	mesajele	lui	
Dumnezeu	atât	pentru	popor,	cât	şi	pentru	persoanele	
individuale	(Ev.	1:1).	Revelaţia	supremă	a	lui	Dumnezeu	este	
în	Domnul	Isus	Hristos,	Fiul	lui	Dumnezeu:	„Nimeni	n-a	văzut	
vreodată	pe	Dumnezeu;	singurul	Lui	Fiu,	care	este	în	sânul	
Tatălui,	Acela	L-a	făcut	cunoscut.”	(Ioan	1:18);	„[...]	la	sfârşitul	
acestor	zile,	ne-a	vorbit	prin	Fiul	pe	care	L-a	pus	moştenitor	
al	tuturor	lucrurilor	şi	prin	care	a	făcut	şi	veacurile.”	(Ev.	1:2).	

INSPIRAŢIA 

Dorinţa	lui	Dumnezeu	de	a	comunica	cu	omul	a	luat	formă	
scrisă	prin	adevărurile	descoperite	de	El	către	oamenii	pe	
care	i-a	ales	pentru	aceasta.	Cu	alte	cuvinte,	Dumnezeu	a	
inspirat	diverşi	oameni	care	au	scris	descoperirea	primită	de	
la	El.	În	2	Timotei	3:16	citim:	„Toată Scriptura este insuflată de 
Dumnezeu şi de folos ca să înveţe, să mustre, să îndrepte, să dea 
înţelepciune în neprihănire, pentru ca omul lui Dumnezeu să fie 
desăvârşit şi cu totul destoinic pentru orice lucrare bună.”

   >>
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Inspiraţia	este	lucrarea	Duhului	Sfânt	prin	care	El	i-a	condus	pe	
autorii	umani	în	aşa	fel	încât,	
prin	intermediul	propriilor	lor	

personalităţi,	ei	au	înregistrat	în	
Scripturi	exact	ce	a	dorit	Dumnezeu.	
Produsul	final	al	acestei	lucrări	este	
Cuvântul	scris,	inerant,	al	lui	Dumnezeu.	

„Căci	nicio	prorocie	n-a	fost	adusă	prin	
voia	omului;	ci	oamenii	au	vorbit	de	la	
Dumnezeu,	mânaţi	de	Duhul	Sfânt.”	(2	
Pet.	1:21)

Biblia	este	inerantă,	adică	fără	eroare,	
întrucât	ea	se	bazează	pe	desăvârşirea	
lui	Dumnezeu.	În	consecinţă,	Cuvântul	
inspirat	al	lui	Dumnezeu	este	desăvârşit.	

CANONICITATEA

Termenul	„canon”	provine	din	
greacă,	unde	kanon	a	însemnat	
în	primul	rând	„trestie”	sau	
„riglă”.	Termenul	kanon a 

căpătat	două	înţelesuri	secundare:	(1)	
o	„riglă	de	măsură”	sau	„standard”,	
şi	(2)	o	„listă”	sau	„index”.	Încă	
din	secolul	al	III-lea	d.Hr.,	Origen	
a	aplicat	primul	înţeles	al	acestui	
cuvânt	cărţilor	Bibliei,	indicând	faptul	
că	termenul	este	„standardul”	sau	
„regulamentul”	credinţei,	adică	etalonul	
prin	care	trebuie	să	judecăm	toate	
lucrurile	care	ne	pot	fi	recomandate	
în	domeniul	religiei.	Atanasie,	la	un	
secol	după	Origen,	a	folosit	al	doilea	
înţeles,	secundar,	al	termenului	kanon 
cu	referire	la	cărţile	Bibliei,	în	sensul	
că	aceste	cărţi	constituie	„lista”	
scrierilor	pe	care	Biserica	le	consideră	
documente	ale	revelaţiei	divine,	care	
au	autoritate	în	viaţa	de	credinţă.	Când	
vorbim	despre	canonul	Scripturii,	sensul	
pe	care	îl	avem	în	vedere	este	cel	folosit	
de	Atanasie;	dar	nu	excludem	nici	sensul	
celălalt,	în	care	privim	întreaga	Scriptură	
drept	„regulamentul”	credinţei.

Canonul	Scripturii	reprezintă,	prin	
urmare,	lista	scrierilor	sacre	transmise	
până	la	noi,	scrieri	care	constituie	
consemnarea	inspirată	divin	a	revelaţiei	
de	sine	a	lui	Dumnezeu	faţă	de	oameni	
–	acea	revelaţie	de	sine	în	care	Isus	
Hristos,	Domnul	nostru,	este	punctul	
culminant.	Scrierile	nu	deţin	autoritate	

doar	pentru	că	au	fost	incluse	în	această	
listă;	ele	sunt	incluse	în	listă	deoarece	
autoritatea	lor	fusese	deja	recunoscută.	

Canonicitatea	este	determinată	de	
Dumnezeu;	nu	vechimea,	autenticitatea	
sau	o	comunitate	religioasă	fac	o	carte	
canonică.	Autoritatea	cărţii	este	stabilită	
de	Dumnezeu,	oamenii	doar	descoperă	
acest	lucru.	Biserica	a	consfinţit	o	stare	
de	fapt,	prin	recunoaşterea	cărţilor	
biblice	canonice,	dar	printr-un	proces	
care	a	conţinut	criterii	bine	stabilite.	
Astfel	că,	distincţia	dintre	determinarea	
lui	Dumnezeu	şi	descoperirea	umană	
este	esenţială	în	înţelegerea	corectă	a	
canonicităţii.

Admiţând	că	Dumnezeu	a	dat	
autoritate	Bibliei,	cum	pot	credincioşii	
să	devină	conşienţi	de	acest	lucru	
cu	atât	mai	mult	cu	cât	însăşi	Biblia	
vorbeşte	despre	„Cartea	Dreptului	”	
(Iosua	10:13)	sau	„Cartea	războaielor	
Domnului”	(Numeri	21:14).	Apoi,	există	
cărţile	apocrife	şi	aşa-numitele	„cărţi	
pierdute”.	Evanghelia	după	Ioan	21:25	
sau	evanghelia	după	Luca	1:1	vorbesc	
despre	multe	alte	scrieri.	De	asemenea,	
în	2	Tesaloniceni	2:2	este	menţionat	
faptul	că	între	credincioşii	din	acea	
vreme	circulau	şi	epistole	false,	scrise	
în	numele	apostolilor	Domnului.	Pentru	
a	distinge	între	cărţile	inspirate	divin	
(deci	canonic)	şi	cele	care	nu	se	bucură	
de	inspiraţia	divină,	Biserica	primelor	
secole	a	stabilit	nişte	criterii	pe	baza	
cărora	au	evaluat	orice	scriere	pretins	
inspirată.	Vom	prezenta	succint,	mai	jos,	
aceste	criterii.

Criteriile	canonicităţii	pot	fi	sintetizate	
după	cum	urmează:

A fost cartea scrisă de un 
profet al Domnului?

Întrebarea	de	bază	este	dacă	o	carte	
este	profetică	sau	nu.	Profetismul	
cărţii	determină	canonicitatea.	Profetul	
declară	ceea	ce	Dumnezeu	îi	descoperă,	
de	aceea	doar	ceea	ce	Dumnezeu	a	
transmis	acestuia,	iar	el	mai	departe	
poporului,	este	Cuvântul	lui	Dumnezeu.	
În	acelaşi	timp,	mesaje	profetice	
rostite	de	oameni	ca	Balaam	(Num.	
24:17)	sau	Caiafa	(Ioan	11:49),	deşi	
sunt	recunoscute	ca	fiind	„date”	sau	
„insuflate”	de	Dumnezeu,	au	fost	doar	

preluate	de	oameni	ai	lui	Dumnezeu	
şi	nu	apar	ca	scrieri	distincte	–	aşa	
stau	lucrurile	şi	cu	citatele	din	scriitori	
greci,	preluate	de	apostolul	Pavel	(Fapte	
17:28;	1	Cor.	15:33;	Tit	1:12).

A fost scriitorul confirmat de 
mărturia lui Dumnezeu?

Dumnezeu	poate	folosi	minuni	pentru	
a-Şi	confirma	Cuvântul	sau	pe	profetul	
Său.	În	acelaşi	timp,	Dumnezeu	poate	
folosi	cu	mult	mai	multe	metode	de	a-Şi	
confirma	mesajul.	Atâta	timp	cât	există	
şi	profeţi	adevăraţi	şi	profeţi	mincinoşi	
(Mat.	7:15)	este	absolut	necesară	
confirmarea	sau	respingerea	lor	de	
către	Dumnezeu.

Moise	a	primit	puteri	miraculoase	
pentru	a-şi	dovedi	chemarea	(Ex.	4:1-9),	
Ilie	a	triumfat	peste	profeţii	mincinoşi	
ai	lui	Baal	printr-un	act	supranatural	
(1	Regi	18).	De	asemenea,	mesajul	
apostolilor	a	fost	confirmat	prin	semne,	
minuni	şi	darurile	Duhului	Sfânt	(Ev.	
2:4).

A constituit mesajul transmis 
adevărul despre Dumnezeu?

Adevărul	este	că	doar	contemporanii	
profetului	au	fost	părtaşi	la	confirmarea	
supranaturală	a	mesajului	acestuia.	Toţi	
ceilalţi	au	depins	de	alte	teste,	iar	unul	
dintre	acestea	este	autenticitatea,	adică	
faptul	că	ceea	ce	aud	sau	citesc	astăzi	
nu	se	află	în	contradicţie	cu	ce	a	fost	în	
trecut.

Dumnezeu	nu	se	poate	contrazice	
pe	Sine	(2	Cor.	1:17-18;	Ev.	6:18).	
Adevărul	în	sine	însuşi	nu	face	ca	o	
carte	să	fie	canonică,	dar	poate	dovedi	
neautenticitatea	ei.	Multe	dintre	
cărţile	apocrife	au	fost	respinse	din	
cauza	lipsei	de	autenticitate.	Alte	cărţi,	
precum	epistola	lui	Iacov	şi	cea	a	lui	
Iuda,	au	fost	supuse	îndoielii,	de	către	
unii	reformatori,	dar	incluse	în	canon,	
dovedindu-şi	autenticitatea.	

A avut cartea putere de a-i zidi 
şi echipa pe sfinţi?

Cuvintele	în	sine	nu	au	puterea	de	
a	schimba	omul.	Doar	Cuvântul	lui	
Dumnezeu	transmis	prin	cuvinte,	
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profeţii,	fraze,	cărţi	poate	schimba.	
Cuvântul	lui	Dumnezeu	este	„viu	şi	
lucrător”	(Ev.	4:12).	Dacă	mesajul	unei	
cărţi	nu-şi	atinge	scopul,	dacă	nu	are	
puterea	de	a	schimba	inima	omului,	cu	
siguranţă	că	în	spatele	cărţii	nu	este	
Dumnezeu.	Toate	cărţile	Scripturii	au	
trecut	testul	canonicităţii	din	acest	
punct	de	vedere,	inclusiv	Cântarea	
Cântărilor	şi	Eclesiastul.

A fost cartea acceptată de 
poporul lui Dumnezeu?

În	acest	context,	acceptarea	iniţială	
a	contat	foarte	mult	(1	Tes.	2:13).	
Canonicitatea	unei	cărţi	a	fost	
determinată	de	Dumnezeu	când	Acesta	
S-a	adresat	direct	scriitorului	uman	ca	
să	o	scrie	şi	ea	a	fost	imediat	înţeleasă,	
acceptată	şi	însuşită	de	poporului	
Domnului.

În	acelaşi	timp,	au	fost	cărţi	care	au	
fost	recunoscute	după	secole.	În	acest	
caz	trebuie	să	subliniem	faptul	că	nu	
Conciliile	ecumenice	din	secolele	IV-V	
au	determinat	canonicitatea	unei	cărţi	
sau	au	descoperit/recunoscut	acest	
lucru.	Practic,	aceste	Concilii	nu	au	făcut	
decât	să	ofere,	mai	târziu,	recunoaşterea	
finală	a	faptului	că	Dumnezeu	a	inspirat	
aceste	cărţi	şi	poporul	Său	le-a	acceptat.

CANONUL VECHIULUI 
TESTAMENT 

Cele	treizeci	şi	nouă	de	
cărţi	care	formează	Vechiul	
Testament,	conform	
canonului	protestant,	sunt	

cărţile	care	încă	de	la	începutul	erei	
creştine	au	fost	privite	drept	scrierile	
Bibliei	ebraice.	În	Biblia	ebraică,	aceste	
cărţi	sunt	în	număr	de	douăzeci	şi	patru.	
Cei	doisprezece	„profeţi	mici”	sunt	
socotiţi	o	singură	carte	în	Biblia	ebraică;	
cărţile	1	şi	2	Samuel,	1	şi	2	Regi	şi	1	şi	
2	Cronici	sunt	socotite	câte	o	singură	
carte,	fiecare;	Ezra	şi	Neemia	sunt	
luate	împreună	şi	socotite	o	singură	
carte.	Aceasta	explică	diferenţa	dintre	
numărul	întreg	de	douăzeci	şi	patru	
de	cărţi	ale	Bibliei	ebraice	şi	numărul	
pe	care	îl	cunoaştem	noi	de	treizeci	şi	
nouă	de	cărţi	în	bibliile	noastre.

În	Biblia	ebraică	aceste	cărţi	sunt	
împărţite	pe	trei	secţiuni:	Legea,	Profeţii	
şi	Scrierile.	„Legea”	cuprinde	cele	cinci	
cărţi	ale	lui	Moise.	În	„Profeţi”	sunt	
incluse	cărţile	Iosua,	Judecători,	Samuel	
şi	Regi	(„Profeţii	dintâi”)	precum	
şi	cărţile	Isaia,	Ieremia,	Ezechiel	şi	
Profeţii	„mici”	(	„Profeţii	de	pe	urmă”).	
„Scrierile”	conţin	mai	întâi	Psalmii,	
Proverbele	şi	Iov;	în	al	doilea	rând	
conţin	un	grup	ce	cărţi	cunoscute	drept	
„Cele	cinci	suluri”:	Cântarea	Cântărilor,	
Plângerile	lui	Ieremia,	Eclesiastul,	Estera;	
şi	în	al	treilea	rând	cărţile	Daniel,	Ezra-
Neemia	şi	Cronici.

Motivul	acestui	fel	de	a	aranja	cărţile	în	
Biblia	ebraice	este	neclar.	Este	clar	că	
nu	aceasta	a	fost	ordinea	cronologică	
în	care	diferitele	cărţi	au	fost	scrise,	şi	
nici	nu	există	un	motiv	anume	pentru	o	
aranjare	de	acest	fel.

Ordinea	cu	care	suntem	obişnuiţi	în	
bibliile	noastre	se	bazează	în	parte	
pe	anumite	teme,	şi	în	cea	mai	mare	
parte	este	ordinea	găsită	în	Septuaginta	
(LXX),	traducerea	grecească	a	Bibliei	
ebraice	realizată	în	secolul	al	III-lea	şi	
al	II-lea	înaintea	erei	creştine.	Se	pare	
că	ordinea	cărţilor	din	Biblia	ebraică,	
care	s-a	păstrat	până	azi,	este	ordinea	
cu	care	Domnul	Isus	şi	contemporanii	
Săi	erau	familiari	în	Palestina.	Îndeosebi,	
se	pare	că	scrierile	Cronicilor	erau	
la	sfârşitul	Bibliei	ebraice	pe	care	o	
foloseau	ei,	deoarece	când	Domnul	
Isus	îi	socoteşte	pe	martirii	Vechiului	
Testament	îl	menţionează	pe	primul	
martir	din	Genesa	(Abel)	şi	ultimul	
martir	din	Cronici	(Zaharia).	(Vezi	Luca	
11:51	şi	2	Cron.	24:21).

Mai	mult,	din	Luca	24:44	reiese	că	
Domnul	Isus	cunoştea	împărţirea	Bibliei	
ebraice	pe	trei	secţiuni,	fiindcă	atunci	
când	vorbeşte	despre	„Legea	lui	Moise,	
şi	profeţi	şi	psalmi”,	ultimul	cuvânt	se	
poate	referi	nu	doar	la	Psaltire,	ci	la	
întreaga	secţiune	a	„Scrierilor”	a	căror	
primă	carte	este	cea	a	Psalmilor.	De	
asemenea,	sunt	dovezi	că	împărţirea	
aceasta	pe	trei	secţiuni	a	Bibliei	
ebraice	era	cunoscută	şi	în	secolul	al	
II-lea	înaintea	erei	creştine,	deoarece	
traducătorul	din	ebraică	în	greacă	al	
cărţii	apocrife	intitulate	„Eclesiasticul”	
era	foarte	familiarizat	cu	ea,	şi	se	referă	

în	mai	multe	rânduri	la	aceasta	în	
prefaţa	traducerii	lui,	scrisă	pe	la	132	
î.Hr.

Cei	mai	mulţi	cercetători	sunt	de	
părere	că	împărţirea	aceasta	pe	trei	
secţiuni	reflectă	trei	stadii	de	dezvoltare	
a	canonului	Vechiului	Testament.	Nu	
sunt	dovezi	directe	în	sensul	acesta,	dar	
pare	a	fi	o	ipoteză	rezonabilă.

După	căderea	Ierusalimului	în	anul	70	
d.Hr,	un	Sanhedrin	nou,	format	din	
cărturari	evrei,	s-a	adunat	la	Iamnia,	
în	vestul	Palestinei,	în	jurul	anului	90	
d.Hr.	Ei	au	analizat	în	totalitate	religia	
şi	legea	evreiască	şi	au	avut	o	discuţie	
lungă	despre	scopul	canonului	Scripturii	
evreieşti.	Au	dezbătut	dacă	unele	cărţi	
ar	trebui	excluse	şi	dacă	altele	ar	trebui	
incluse	în	canon,	dar	în	cele	din	urmă	
nu	au	exclus	nicio	carte	care	se	bucura	
deja	de	recunoaştere	canonică,	şi	nici	nu	
au	inclus	în	canon	vreo	altă	scriere	care	
nu	mai	fusese	recunoscută	până	atunci.2

CANONUL NOULUI 
TESTAMENT

Î
n	cazul	canonului	Noului	Testament,	
nu	putem	apela	în	acelaşi	fel	la	
autoritatea	Domnului	Isus,	pentru	
stabilirea	canonicităţii	celor	

dăuăzeci	şi	şapte	de	cărţi,	aşa	cum	am	
făcut	în	cazul	celor	treizeci	şi	nouă	de	
cărţi	ale	Vechiului	Testament.	Şi	totuşi,	
autoritatea	Lui	este	fundamentală	
pentru	acceptarea	canonului	Noului	
Testament.	Autoritatea	pe	care	o	
recunoaştem	în	scrierile	Noului	
Testament	este	de	fapt	autoritatea	
Domnului	nostru,	exprimată	în	mod	
direct	sau	indirect.
2 În cercetarea recentă, tradiția privind un așa-zis 
„sinod rabinic” ținut la Iavne (gr. Iamnia) este 
respinsă în totalitate, dat fiind faptul că nu există 
nicio atestare pentru el în sursele rabinice. Trecând 
în revistă cercetători care au abordat chestiunea 
canonului V.T., R. Ganea arată că aceste surse 
rabinice „nu susțin ideea potrivit căreia, la Iavne, 
rabinii ar fi emis vreo nouă hotărâre cu privire la 
componența canonului Scripturilor ebraice sau că 
acolo ar fi fost alcătuită o listă a cărților canonice.” 
(Vezi Romulus Ganea, Credincioși legământului: 
repere isagogice și teologice în studiul cărții 
Estera, Cluj-Napoca, Risoprint și Logos, 2013, 
p. 48, n. 106). Tradiția aceasta a apărut târziu, 
în sec. XIX, devenind un adevărat „mit creștin”; 
totuși, după anii 1960, a fost tot mai mult pusă sub 
semnul întrebării. (n.ed.)
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Toţi	creştinii	din	Biserica	
primară	au	crezut,	ca	şi	noi,	
că	Dumnezeu	S-a	revelat	pe	
Sine	la	sfârşitul	acelor	zile,	şi	

în	mod	suprem,	în	persoana	Domnului	
Isus	Hristos.	Cuvintele,	faptele,	şi	însăşi	
Persoana	Lui,	toate	au	contribuit	la	
revelaţia	personală	a	lui	Dumnezeu	în	
lume,	bazată	pe	revelaţia	consemnată	
în	scrierile	Vechiului	Testament	şi	
înţeleasă	ca	împlinirea	promisiunii	
făcute	în	aceste	scrieri.	De	aceea,	
documentele	autentice	în	care	a	fost	
consemnată	acea	revelaţie	mântuitoare,	
au	fost	socotite	în	mod	inevitabil	drept	
scrieri	sacre	care	posedă	autoritatea	
supremă	a	lui	Dumnezeu.	Evangheliile	
constituie	mărturia	scrisă	a	apostolilor	
cu	privire	Hristos.	El	le-a	dat	apostolilor	
mandatul	de	a	vesti	Evanghelia	şi	le-a	
promis	că	Duhul	Sfânt	îi	va	ajuta	să-şi	
aducă	aminte	şi	să	înţeleagă	cuvintele	
Sale.	Duhul	Sfânt	îi	va	călăuzi	în	tot	
adevărul	şi	le	va	descoperi	lucrurile	
viitoare.	Mai	mult,	implicaţiile	lucrării	lui	
Hristos	pentru	credinţă	şi	practică	au	
fost	preţuite	de	apostolii	Lui	abia	după	
înălţarea	Sa	la	cer	şi	coborârea	Duhului	
Sfânt.	De	aceea,	avem	astăzi	învăţăturile	
din	epistolele	Noului	Testament.	Dacă	
Evangheliile	ne	oferă	relatarea	lucrării	
lui	Isus	şi	a	ceea	ce	i-a	învăţat	El	pe	
oameni	până	la	înălţarea	Sa	(Fapte1:1),	
cartea	Faptele	Apostolilor	şi	epistolele	
consemnează	învăţăturile	şi	faptele	pe	
care,	prin	Duhul	Sfânt,	Isus	a	continuat	
să	le	facă	prin	apostolii	Săi,	după	
înălţarea	Sa	la	cer.

Pe	la	sfârşitul	primului	secol	descoperim	
că	existau	două	colecţii	de	scrieri	
creştine	care	începuseră	să	circule	
ca	atare	prin	biserici:	(1)	cele	patru	
Evanghelii	şi	(2)	epistolele	pauline.	Pasul	
acesta	înainte	a	fost	hotărâtor	pentru	
acceptarea	unei	colecţii	de	scrieri	ale	
Noului	Legământ	care	au	autoritate	
divină	sau	canonică,	deosebite	de	
autoritatea	pe	care	fiecare	Evanghelie	
şi	epistolă	în	parte	le-a	avut	deja	pentru	
destinatarii	lor	iniţiali.

Pe	la	sfârşitul	secolului	al	II-lea	
descoperim	că	principalele	cărţi	ale	
Noului	Testament	erau	recunoscute	de	
Biserica	de	pretutindeni.	Mai	erau	dubii	

în	legătură	cu	unele	scrieri	mai	mici	
de	la	sfârşitul	Noului	Testament,	şi	prin	
unele	locuri	exista	tendinţa	de	a	acorda	
statut	canonic	altor	câtorva	scrieri	
creştine	timpurii	care	nu	şi-au	menţinut	
statutul	acesta.	Conturul	Noului	
Testament	a	devenit	tot	mai	clar	şi	
înrădăcinat,	până	când	în	cea	de	a	doua	
parte	a	secolului	al	IV-lea	cele	douăzeci	
şi	şapte	de	cărţi	pe	care	le	cunoaştem	
au	fost	recunoscute	de	creştinii	de	
pretutindeni.

Este	important	de	reţinut	că	formarea	
canonului	Noului	Testament	nu	a	fost	
o	lucrare	arbitrară	a	vreunui	Conciliu	
bisericesc.	Când	un	Conciliu	bisericesc	
întrunit	în	jurul	anului	393	d.Hr.	a	
propus	în	cele	în	urmă	o	listă	a	cărţilor	
Noului	Testament,	pur	şi	simplu	a	fost	
confirmată	recunoaşterea	canonică	a	
scrierilor	care	erau	deja	recunoscute	
de	creştinii	de	pretutindeni,	ce	s-au	
lăsat	călăuziţi	de	Duhul	Sfânt	în	această	
recunoaştere.	Dar	fiind	iluminaţi	de	
acelaşi	Duh	Sfânt	care	i-a	călăuzit	şi	
pe	ei,	recunoaştem	şi	noi	că	scrierile	
Noului	Testament,	care	au	fost	date	prin	
inspiraţie	divină,	stau	alături	de	cărţile	
Vechiului	Legământ,	Biblia	lui	Hristos	
şi	a	apostolilor,	şi	formează	împreună	
volumul	complet	al	Cuvântului	scris	al	
lui	Dumnezeu.

Oare	să	aşteptăm	ca	alte	scrieri	să	
mai	fie	adăugate	la	canonul	actual?	
Cuvintele	introductive	ale	cărţii	Evrei	
aşază	această	întrebare	în	corecta	ei	
perspectivă	istorică,	perspectiva	istoriei	
răscumpărării:	„După	ce	a	vorbit	în	
vechime	părinţilor	noştri	prin	proroci,	
în	multe	rânduri	şi	în	multe	chipuri,	
Dumnezeu,	la	sfârşitul	acestor	zile,	
ne-a	vorbit	prin	Fiul,	pe	care	L-a	pus	
moştenitor	al	tuturor	lucrurilor,	şi	prin	
care	a	făcut	şi	veacurile”	(Ev.	1:1-2).

Contrastul	care	există	între	vorbirea	
anterioară	(„în	vechime”)	prin	profeţi	
şi	vorbirea	mai	recentă	(de	„la	sfârşitul	
acestor	zile”)	ne	sugerează	că	vorbele	
pe	care	Dumnezeu	ni	le	adresează	
prin	Fiul	Său	reprezintă	atât	suma	
totală	a	vorbirii	Lui	către	întreaga	
omenire,	cât	şi	revelaţia	Sa	finală	şi	cea	
mai	importantă	din	această	perioadă	
a	istoriei	răscumpărării.	Măreţia	fără	

excepţie	a	revelaţiei	care	ne	este	
dată	prin	Fiul,	depăşind	cu	mult	orice	
revelaţie	din	timpul	vechiului	legământ,	
este	mereu	subliniată	în	capitolele	1şi	
2	din	Evrei.	Aceşti	factori	ne	arată	că	
revelaţia	lui	Dumnezeu	în	Hristos	are	
un	aspect	final	şi	odată	ce	revelaţia	
aceasta	fost	dusă	la	bun	sfârşit,	nu	mai	
trebuie	să	aşteptăm	nimic	altceva.

TRANSCRIEREA 
BIBLIEI

Din	când	în	când,	auzim	
predicatori	care	folosesc	
în	transmiterea	mesajului	
biblic	expresii	precum	„în	

limba	greacă,	în	original”,	iar	unii	dintre	
ascultători	speranţă	se	întreabă:	„mai	
există	original	al	scrierilor	cuprinde	în	
Vechiul	sau	Noul	Testament?”.	Ce	avem	
noi	astăzi,	sunt	traduceri	după	originale	
sau	după	copii?	Şi	sunt	copiile	vrednice	
de	crezare?	

În	cartea	Documente care stau la baza 
Noului Testament,	F.F.	Bruce	a	scris,	după	
studii	aprofundate,	că	cele	5366	de	
manuscrise	care	sunt	cunoscute	astăzi	
ale	Noului	Testament	grecesc	arată	fără	
urmă	de	îndoială	că	ele	sunt	vrednice	
de	crezare!	

Codex Vaticanus	este	datat	în	jurul	
anului	350	A.D.,	iar	Codex Sinaiticus,	pe	
la	jumătatea	celui	de-al	treilea	secol.	
John	Ryland	Library	are	un	codice	pe	
papirus	care	conţine	fragmente	din	
Ioan	18,	datat	din	timpul	lui	Hadrian	
(care	a	domnit	între	117-138),	ceea	
ce	este	extraordinar	–	dar	puţini	
oameni	cunosc	acest	adevăr.	Prin	cele	
5366	de	manuscrise	în	limba	greacă,	
Noul	Testament	este	categoric	mai	
reprezentativ,	din	acest	punct	de	
vedere,	decât	cele	643	de	copii	ale	
Iliadei	lui	Homer,	decât	cele	10	copii	ale	
Războaielor galice,	carte	scrisă	de	Iulius	
Caesar,	sau	decât	cele	2	manuscrise	ale	
operelor	lui	Tacitus	Istorie	şi	Anale.	

Este	mai	mult	decât	evident	că	Noul	
Testament	a	fost	transmis	cu	acurateţe	
de-a	lungul	a	2000	de	ani,	chiar	dacă	au	
fost	identificate	şi	câteva	variante.	

Scrierile	Noului	Testament	s-au	sfârşit	
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în	primul	secol	după	Hristos.	Fragilele	
papirusuri	au	dispărut	după	folosire	
repetată	prin	purtare	şi	rupere.	Totuşi,	
ele	au	rămas	în	existenţă	prin	copii,	
generaţie	după	generaţie.	Scrierile	
Noului	Testament	au	fost	copiate	de	mii	
de	ori.	Chiar	dacă	acest	mare	număr	
duce	şi	la	apariţia	unui	mare	număr	de	
erori.	Totuşi,	având	atât	de	multe	copii,	
s-a	purtat	face	o	comparare	şi	evident	
că	s-au	făcut	corecturile	necesare,	astfel	
încât	credibilitatea	scrierilor	inspirate	să	
nu	fie	alterată.

TRADUCEREA 
BIBLIEI

A vorbi	despre	chemarea,	munca	şi	dedicarea	celor	
care	răspund	îndemnului	
Duhului	Sfânt	de	a	traduce	

Biblia	într-o	nouă	limbă,	reprezintă	o	
adevărată	provocare,	pentru	că	aceasta	
reprezintă	mult	mai	mult	decât	a	
traduce	orice	altă	carte.	Totul	începe	
prin	chemarea	Duhului	Sfânt,	adresată	
„unui	anume	om”,	care	se	„mistuie”	
datorită	dorinţei	de	a	face	cunoscut	
Cuvântul	lui	Dumnezeu	poporului	în	
care	s-a	născut.	John	Wycliffe,	William	
Tyndale,	Martin	Luther,	Dumitru	
Cornilescu	au	fost	nu	doar	traducători,	
ci	şi	oameni	ai	credinţei	în	Domnul	
Isus	Hristos!	Aceasta	deoarece	doar	
traducerea	prin	Duhul	Sfânt,	prin	
credinţă,	a	Bibliei	va	dăinui	peste	ani	şi	
va	fi	recunoscută	prin	folosirea	ei	de	mii	
şi	zeci	de	mii	de	oameni.

Cred	că	este	corect	să	spunem	că	nu	
toate	traducerile	Bibliei	au	fost	sau	sunt	
un	răspuns	al	chemării	supranaturale	a	
Duhului	Sfânt,	şi	că	există	şi	traduceri	
„sectare”	sau	realizate	ca	suport	
doctrinar	pentru	anumite	mişcări	
religioase	(precum	Traducerea Lumii Noi, 
folosită	de	Martorii	lui	Yehova).

Răspândirea,	în	secolul	al	XIX-lea	şi	
al	XX-lea,	a	misiunilor	protestante,	
extinderea	imperiilor	coloniale,	precum	
şi	a	comerţului	la	nivel	mondial,	au	
făcut	că	mii	şi	mii	de	femei	şi	bărbaţi,	în	
special	din	vestul	Europei	şi	America,	
să	răspundă	chemării	de	a	pleca	în	

misiune.	Dar	misiunea	a	mers	„mână	în	
mână”	cu	traducerea,	astfel	că	munca	
de	traducere	a	fost	impulsionată	de	
lărgirea	câmpului	de	misiune,	care	
a	condus	la	necesitatea	unor	noi	
traduceri.	Astfel	a	devenit	necesară	
conceperea	unui	„model”	sau	„tipar”	în	
ce	priveşte	traducerea	Bibliei	în	noi	şi	
noi	limbi,	pentru	ca	diversitatea	limbilor	
să	nu	conducă	şi	la	o	diversitate	total	
nefolositoare	de	„modele,	tipare”	de	
traducere.

Sfârşitul	celui	de-al	Doilea	Război	
Mondial	a	condus	la	întemeierea	
Naţiunilor	Unite.	Tot	aşa,	dar	în	planul	
traducerii	Bibliei,	s-a	concretizat	
aducerea	împreună	a	unor	organizaţii	
precum	Societatea	Biblică	Americană,	
Societatea	Biblică	pentru	Anglia	şi	
Străinătate,	Societatea	Biblică	din	
Olanda,	Scandinavia,	Germania.	Astfel	
că	în	1946	s-a	fondat	United	Bible	
Societies	(UBS),	o	reţea	mondială	de	
aproximativ	150	de	societăţi	biblice	
active	din	aproximativ	240	de	ţări	
şi	care	în	prezent	are	peste	40	de	
proiecte	de	traducere	în	lucru.	

Nu	întotdeauna	munca	de	traducere	
s-a	concretizat	şi	în	ediţii	care	să-şi	
găsească	un	public	repectiv.	Aceasta	
deoarece	s-au	folosit	traducători	care	
nu	au	crescut	sau	nu	s-au	maturizat	
în	limba	respectivă.	Astfel	că	în	zilele	
noastre	este	aproape	unanim	acceptată	
ideea	că	traducătorii	trebuie	să	aparţină	
prin	naştere,	educaţie,	cultură,	dar	şi	
emoţional	aceluiaşi	spaţiu	împărtăşit	
şi	de	cititorii/ascultătorii	pentru	care	
munca	de	traducere	este	făcută.	
Cu	alte	cuvinte,	atât	cultural	cât	şi	
lingvistic,	traducătorii	trebuie	selectaţi	
din	poporul	căruia	îi	este	destinată	
traducerea,	iar	apoi	trebuie	pregătiţi	
şi	împuterniciţi	în	vederea	lucrării	de	
traducere.

În	ultimii	60	de	ani	s-au	dezoltat	atât	
noi	modele	de	traducere,	cât	şi	noi	
modele	de	abordare	a	filozofiei	de	
traducere.	Munca	lui	Eugene	Nila	a	
îmbogăţit	mult	efortul	traducătorilor,	
introducând	principii	noi,	precum	
„echivalenţa	funcţională”.	Aceasta	
înseamnă	că	traducerea	nu	este	strict	
cuvânt	cu	cuvânt,	ci	se	va	căuta	găsirea	

expresii	echivalente	în	cultura	şi	limba	
noii	traduceri,	care	să	corespundă	
expresiei	originale.	Echivalenţa	
funcţională	este	inevitabil	contextuală,	
astfel	încât	traducerea	să	nu	conducă	
la	expresii	total	străine	de	cititor	sau	
ascultător.

Dezvoltarea	extraordinară	
a	tehnologiei	conceptelor	
reprezintă	un	mare	ajutor	
în	„câmpul	traducătorilor”	

Bibliei!	Sub	egida	UBS,	prin	intermediul	
Computer	Assisted	Publishing,	s-a	
dezvoltat	un	ansamblu	de	programe,	
cunoscut	sub	numele	de	Paratext,	care	
afişează	textul	original	către	traducător	
concomitent	cu	textul	noii	traduceri.	
Astfel	s-a	redus	mult,	de	la	20-25	de	
ani	la	10-15,	timpul	în	care	o	nouă	
traducere	este	încheiată.3

Chiar	dacă	astăzi	Biblia	se	găseşte	pe	
aproape	orice	device	(suport	electric),	
pentru	a	ajunge	acolo	în	final,	trebuie	
ca	să	existe	o	traducere,	un	colectiv	
de	traducere,	dar	mai	ales	integrarea	
responsabilităţii	de	către	cei	implicaţi	
pentru	a	duce	mesajul	Dumnezeului	
Celui	Viu	către	comunităţile	locale	
sau	naţionale,	în	aşa	fel	încât	Biblia	să	
ducă	mesajul	mântuirii	prin	credinţa	
în	Domnul	Isus	Hristos,	conform	
planului	lui	Dumnezeu,	prin	călăuzirea	şi	
puterea	Duhului	Sfânt,	să	îl	facă	relevant	
pentru	viaţa	de	zi	cu	zi,	dar	cu	urmări	
binecuvântate	în	viaţa	veşnică.	
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Valentin 
Giuroiu 

80 de ani

Valentin Giuroiu s-a născut la 28 septembrie 
1941, ca primul copil al familiei Gheorghe (1914-
1986) şi Maria Giuroiu (născută Haţegan, 1920-

1992), urmat de Daniela (n. 1945, căsătorită Schmit), Liviu 
(n. 1946) şi Remi (n. 1949). Valentin şi Daniela locuiesc în 
Bucureşti, iar Liviu şi Remi sunt stabiliţi în Statele Unite ale 
Americii, încă din anul 1980.
Familia Giuroiu este una dintre cele mai vechi familii din 
prima Adunare Creştină după Evanghelie din România, 
dumnealui fiind a treia generaţie. Tatăl său a fost unul dintre 
lucrătorii adunării, iar mama sa a fost susţinută de familia 
Perret, datorită faptului că a rămas orfană în adolescenţă 
(la 15 ani). Iar bunicii săi – Constantin (1883-1957) şi 
Suzana Giuroiu (născută Penciu, 1893-1960) – au făcut 
parte dintre primii credincioşi din Bucureşti, de dinaintea 
Primului Război Mondial. 
De-a lungul timpului a urmat cursurile Institutului „Choisy-
Mangâru” (1947-1948), ale Şcolii „Mântuleasa” (1948-
1954), ale Liceului „Matei Basarab” (1954-1957) şi ale 
Facultăţii de Medicină din Bucureşti (1958-1964). Specializat 
în anestezie şi terapie intensivă, a lucrat ca medic primar 
anestezist-reanimator la două dintre cele mai vechi spitale 
din Bucureşti: Spitalul Brâncovenesc (1963-1984), demolat 
de regimul comunist, şi Spitalul Colţea (1984-2009). La 
vârsta de 65 de ani s-a pensionat (2006), dar a mai profesat 
încă trei ani.

*Pentru	toţi	aceia	care	doresc	materialul	în	
format	electronic,	vă	rugăm	să	ne	scrieţi	pe	
adresa	Uniunii,	la	secretariat.bce@gmail.com
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În	1966	s-a	căsătorit	cu	Ana	Maria	(Ani)	Leţu	(n.	1942),	asistentă	medicală,	provenită	dintr-o	familie	ortodoxă,	care	s-a	întors	la	Domnul	prin	fratele	
Gheorghe	Oprea	Teodorescu,	cu	care	cei	doi	au	avut	o	strânsă	şi	trainică	
legătură	frăţească.	

Născut	în	familie	de	credincioşi,	a	frecventat	şcoala	duminicală,	condusă	de	sora	
Luiza	Radu	(născută	Manuchian),	apoi	s-a	implicat,	încă	de	tânăr,	în	slujire	în	
adunarea	din	Strada	Dragoş	Vodă	76	din	Bucureşti.	Datorită	cunoaşterii	unor	
limbi	străine	(engleză,	franceză,	italiană	şi	germană)	a	tradus	numeroşi	fraţi	
care	au	vizitat	adunările	din	Bucureşti	de-a	lungul	timpului.	Botezul	l-a	primit,	
alături	de	soţie,	abia	în	iulie	1969,	datorită	opoziţiei	autorităţilor	vremii,	iar	din	
noiembrie	a	făcut	parte	din	sfatul	de	fraţi	al	Adunării	Creştine	după	Evanghelie	
Nr.	1	din	Bucureşti	(cunoscută	azi	ca	Biserica	Antiohia),	până	în	2011	când	s-a	
mutat,	împreună	cu	sora	Ani,	în	Adunarea	Creştină	după	Evanghelie	din	cartierul	
Muncii	din	Bucureşti.	

Cunoscut	şi	apreciat	învăţător	biblic,	a	scris	numeroase	articole	şi	studii	biblice	
în	revista	Calea Credinţei,	şi	două	volume	de	poezii	–	Să fie lumină	(2018),	Şi a fost 

lumină	(2020)	–,	în	prezent	lucrându-se	la	un	nou	volum	de	poezii	şi	la	trei	volume	de	studii	biblice	asupra	epistolelor	către	
Efeseni,	Filipeni	şi	Coloseni.	

La	împlinirea	vârstei	de	80	de	ani,	fratele	Valentin	a	avut	amabilitatea	de	a	ne	răspunde	la	câteva	întrebări:	

• Frate Valentin, sunteţi descendentul unei vechi familii de credincioşi. Vă rugăm să ne povestiţi despre familia 
dumneavoastră şi despre adunarea din Bucureşti.

M-am	născut	şi	am	crescut	în	această	adunare	din	care	făceau	parte	bunicii	şi	părinţii	mei.	Aceştia	au	avut	căsătoria	în	adunarea	
de	la	„Omul	cu	ciocan”,	aflată	atunci	în	strada	Episcop	Radu!	Au	fost	apropiaţi	ai	familiei	Paul	şi	Rose	Perret,	mama	crescând	
alături	de	copiii	acestora	care	vorbeau	româneşte,	căci	învăţau	la	şcoli	româneşti.	Au	părăsit	ţara	în	timpul	războiului,	forţaţi	
de	evenimente.	Mama	a	reluat	corespondenţa	cu	Rose	prin	’65-’66!	Ulterior,	fiicele	lor	şi,	o	dată,	fiul	au	revenit	în	vizită,	
reluându-se	prietenia.	Sora	Blanche	[Perret]	s-a	căsătorit	apoi	cu	fratele	Vică	Dumitrescu,	rămas	văduv,	şi	s-au	stabilit	la	ea,	la	
Lausanne.	Ei	iubeau	mult	România,	dar	acţionau	cu	prudenţă	pentru	a	nu	ne	produce	necazuri	cu	comuniştii.	În	Elveţia	i-am	
vizitat	şi	în	biserica	lor	unde	am	avut	mesaj!	

În	adunare,	am	fost	vizitaţi	de	fraţi	din	vest,	din	ce	în	ce	mai	mulţi,	pentru	care	am	slujit	ca	interpret	şi,	când	a	fost	posibil,	
am	fost	oaspetele	lor	în	Cehoslovacia,	RDG,	Elveţia,	Anglia,	SUA.	Din	partea	lor	am	primit	multă	literatură	creştină,	inclusiv	
comentarii,	studii	şi	dicţionare	biblice	în	engleză,	franceză,	italiană	şi	germană,	în	care	mă	descurcam.	Într-o	vreme	când	nu	
aveam	în	ţară	astfel	de	lucrări,	ele	m-au	ajutat	mult	să	iubesc	studiul	Cuvântului!	Prima	mea	Biblie	în	engleză	a	fost	preţioasa	
ediţie	C.I.	Scofield,	cu	multe	explicaţii	şi	adnotări!	Am	primit-o	de	la	fratele	Oprea	şi	m-am	bucurat	mult!

În	anii	de	după	razboi,	când	Dragoş	Vodă	a	fost	inchisă	pentru	a	face	loc	unei	cantine	muncitoreşti,	am	frecventat	adunări	
micuţe,	de	cartier,	împreună	cu	părinţii.	În	acea	perioadă,	am	avut	prilejul	să	ascult	mesajele	unor	credincioşi	despre	care	îmi	
mai	amintesc:	Richard	Wurmbrand,	Alexandru	Panaitescu,	Ioan	Severa	şi	alţii!

• Când şi unde v-aţi întors la Dumnezeu? Când şi unde aţi primit botezul? Cine v-a botezat?
Întoarcerea	mea	a	fost	o	evidenţă	clară	a	harului,	a	predestinării	îmbinate	cu	chemarea	biblică	a	pocăinţei	şi	predării!	Teama	de	
pedeapsa	veşnică	a	fost	mobilul	care	m-a	ţinut	aproape	de	Domnul.	Deşi	unele	aspecte	ale	vieţii	din	lume	mă	atrageau,	unele	
semne	de	întrebare	apăreau,	dar	nu	m-am	gândit	nici	un	moment	să-L	abandonez	pe	Domnul!	Facultatea	a	fost,	într-o	oarecare	
măsură,	o	perioadă	de	stagnare	spirituală,	de	progres	cu	frâna	de	mână	trasă,	din	cauza	implicării	aproape	unilaterale	în	studiu!	
Terminarea	de	moment	a	studiilor,	căci	în	medicină	înveţi	toată	viaţa,	dai	examene	şi	concursuri,	a	fost	urmată	de	căsătorie	în	
ianuarie	1966,	când	m-am	decis	să-L	urmez	pe	Domnul,	slujindu-L.	Nici	atunci	nu	aveam	mult	timp	liber,	căci	aveam	profesie	
grea,	cu	mare	răspundere	şi	cu	foarte	multe	gărzi,	după	care	eram	epuizat!	

Am	cerut	botezul	nou-testamentar	după	căsătorie,	dar	pentru	a	avea	drept	deplin	de	lucrător	în	adunare	trebuia	să	am	o	
aprobare	de	la	autorităţi	şi,	după	o	încercare	de	a	mă	împiedica,	am	căpătat-o!	Am	fost	botezat	în	adunarea	din	strada	Dragoş	
Vodă	de	către	fratele	Oprea	în	iulie	1969.
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• De-a lungul anilor aţi cunoscut mulţi pionieri şi fraţi lucrători din ţară. Puteţi să ne spuneţi despre anumiţi fraţi 
care v-au marcat în viaţă? Este vreunul pe care îl consideraţi mentorul dumneavoastră? 

Am	avut	ca	pilde	şi	sfătuitori	pe	fraţii	Gheorghe	Oprea	–	prin	implicarea	în	lucrarea	unică	de	păstorire	pe	care	o	desfăşura	şi	
prin	discuţiile	personale	cu	el	–,	Marin	Ionescu	–	prin	calităţile	de	învăţător	şi	om	la	spărtură	–,	Florea	Moisescu	–	prin	puterea	
lucrării	de	evanghelizare	şi	relaţia	specială	pe	care	o	avea	cu	Domnul,	trăind	exclusiv	prin	credinţă	–,	Isidor	Braunstein	–	bun	
cunoscător	al	Cuvântului	şi,	deşi	evreu,	mare	iubitor	de	limbă	română,	folosită	la	amvon	şi	pilda	mea	în	domeniul	traducerii	
fraţilor	străini	–,	Petru	Răşcanu	–	bun	învăţător	şi	imbold	permanent	de	a	scrie	la	revistă	–,	Ioan	Pancencu	–	pildă	de	smerenie	
şi	cunoaştere	a	Bibliei	ş.a.,	iar	pe	tatăl	meu	îl	consider	mentorul	meu	practic.	

• Este cunoscut faptul că profesia dumneavoastră de medic a fost una solicitantă. Cum aţi împăcat serviciul cu 
slujirea şi în ce domenii de slujire aţi fost implicat în adunare, în zonă şi la nivel naţional?

Am	fost	încurajat	de	fraţii	bătrâni	Oprea,	Ionescu,	tatăl	meu,	Răşcanu	şi	alţii	să	mă	implic	în	lucrarea	din	adunare!	Cu	tatăl	
meu	am	început	să	vizitez	adunări	în	jurul	Bucureştiului,	şi	să	fac	vizite	la	bolnavi,	fraţi	cu	probleme	şi	alţii	care	aveau	nevoie.	
Fiind	medic,	puteam	face	vizite	în	spitale	dar	am	putut	să	ajut	fraţi	care	aveau	nevoie	de	consultaţii	sau	internări	şi	operaţii!	În	
această	situaţie	implicarea	mea	în	zonă	sau	pe	ţară	a	fost	ocazională!

În	adunare	am	fost	chemat	la	Cuvânt,	apoi	am	făcut	studii	biblice	cu	grupuri	care	doreau	şi	studii	biblice	cu	plenul	adunării.	
Foarte	mulţi	ani	am	lucrat	cu	sufletele	care	se	pregăteau	pentru	botez,	prin	lecţii	de	catehizare!

Asta	a	fost,	în	mare,	implicarea	mea	în	lucrare,	şi	nu	o	spun	pentru	a	îmi	face	un	motiv	de	laudă,	dar	dacă	la	cei	80	de	ani	ai	mei	
este	să	îmi	reproşez	ceva,	este	că	n-am	facut	mai	mult!

• La această vârstă înaintată, privind înapoi, ce îndemnuri aţi da generaţiei actuale din experienţa umblării 
dumneavostră cu Dumnezeu? 

Pentru	cei	care	vin	după	noi:	
 » rămâneţi	în	adevarul	biblic,	la	ce	este	scris;
 » evitaţi	povestioare	şi	nu	faceţi	speculaţii	inventate;
 » gândiţi-vă	bine	când	vreţi	să	faceţi	înnoiri	în	adunare;
 » faceţi	rugăciuni	şi	cereri,	evitând	generalităţile,	sfătuind	adunarea	în	
acest	sens;

 » nu	ezitaţi	să	corectaţi,	cu	înţelepciune	şi	blândeţe	acolo	unde	vedeţi	
greşeli;

 » în	predică	să	aveţi	un	subiect	bine	conturat	şi	nu	treceţi	într-o	
predică	prin	toată	Biblia;

 » acceptaţi	că	nu	suntem	toţi	egali,	dar	cereţi	unitate,	îngăduinţă	şi	iubire.

• Ce salut doriţi să transmiteţi cititorilor revistei noastre?
„Domnul	să	vă	fie	desfătarea	şi	El	vă	va	da	tot	ce	vă	doreşte	inima!”	-	
Psalmul	37:4

Vă mulţumim şi Dumnezeu să vă binecuvânteze, şi pe mai departe, în viaţa şi în slujirea dumneavostră, împreună cu sora Ani! 
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După	o	perioadă	lungă	de	restricţii,	sâmbătă,	25	septembrie	2021,	tinerii	creştini	după	evanghelie	
din	Regiunea	Transilvaniei	au	avut	bucuria	de	a	se	reîntâlni	în	cadrul	unei	conferinţe	regionale	de	
tineret.		

Întâlnirea,	intitulată	„Ucenic	sau	Fan?”	a	avut	loc	la	Braşov	în	sala	Centrului	Creştin,	ocazie	cu	care	
tinerii	bisericii	din	Braşov	au	slujit	încă	o	dată	cu	multă	pasiune	şi	bucurie.	La	conferinţă	au	participat	peste	
300	de	tineri	veniţi	din	toată	Transilvania.	Invitatul	special	al	conferinţei	a	fost	fratele	Cătălin	Miron,	care	prin	
cuvântul	din	partea	lui	Dumnezeu	i-a	provocat	pe	tinerii	prezenţi	să	ia	în	serios	viaţa	de	creştin	şi	să-L	urmeze	
pe	Hristos	cu	credincioşie,	ca	nişte	uncenici	adevăraţi,	nu	doar	ca	nişte	admiratori.	

Pe	lângă	mesajul	biblic	provocator,	tinerii	s-au	închinat	Domnului	prin	cântare,	conduşi	de	un	grup	de	laudă	
din	Făgăraş.	Totodată,	în	cadrul	conferinţei,	cei	prezenţi	au	avut	ocazia	să	audă	mărturiile	a	doi	tineri	întorşi	
din	lume	la	Hristos,	al	căror	mesaj	a	fost	clar	şi	tranşant:	„Vă	rugăm	să	nu	vă	duceţi	în	lume,	noi	venim	de	
acolo.	Lumea	nu	vă	poate	oferi	ceea	ce	vă	oferă	Hristos!”.	De	asemenea,	tinerii	au	fost	provocaţi	să	se	implice	
în	lucrarea	de	evanghelizare,	alături	de	Misiunea	Kairos,	dar	şi	să	îşi	aprofundeze	studiile	biblice	la	Institutul	
Timotheus.	

Dumnezeu	a	lucrat	la	inimile	celor	prezenţi,	iar	la	finalul	evenimentului	peste	zece	suflete	au	luat	hotărârea	
de	a-L	urma	pe	Isus	Hristos	şi	de	a-I	deveni	ucenici.	Tinerii	au	plecat	îmbărbătaţi	şi	bucuroşi	că	în	vremurile	
acestea	grele	şi	pline	de	incertitudini	Dumnezeu	a	îngăduit	să	se	poată	întâlni.	Dorinţa	lor	şi	a	noastră	este	ca	
astfel	de	întâlniri	să	mai	aibă	loc	în	perioada	următoare.	Ne	rugăm	ca	bunul	Dumnezeu	să	ridice	din	această	
generaţie	oameni	destoinici	pentru	lucrarea	Lui,	iar	nouă,	celor	care	Îi	sluijim,	să	ne	dea	înţelepciunea	de	a-i	
susţine	pentru	implicarea	în	lucrare. 

	Andrei	Politic

Conferinţa Regională de tineret 
pe regiunea Transilvania
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Prin	harul	şi	binecuvântarea	Domnului	avem	bucuria	să	spunem	că	anul	acesta,	pe	data	de	18	
septembrie,	a	avut	loc	conferinţa	regională	de	tineret	pe	Moldova.	Domnul	a	făcut	posibilă	această	
întâlnire,	chiar	dacă	situaţia	pandemică	din	ţara	noastră	era	la	limită.

Conferinţa	a	avut	loc	la	Salcea,	un	oraş	apropiat	de	Suceava,	într-un	spaţiu	generos,	special	conceput	
pentru	astfel	de	evenimente.	Ne-am	bucurat	să	avem	o	participare	bună	din	toate	zonele	regiunii	Moldova.	
Au	fost	prezenţi	un	număr	de	600	de	tineri,	incluzând	şi	liderii.	Partea	financiară	a	constituit	o	provocare,	
deoarece	am	închiriat	localul	şi	am	ştiu	că	vor	fi	costuri	mult	mai	mari	decât	la	conferinţele	anterioare.	
Domnul	însă	a	purtat	de	grijă	şi	până	la	urmă	au	fost	acoperite	toate	cheltuielile.

Apreciem	şi	ajutorul	financiar	venit	din	partea	Uniunii	care	ne-a	fost	de	mare	folos.	Apreciem	implicarea	
fraţilor	din	zonalul	Suceava,	care	în	calitate	de	gazde	au	depus	tot	efortul	ca	toate	să	fie	pregătite	şi	au	făcut	
o	lucrare	foarte	bună.	De	asemenea,	apreciem	implicarea	tuturor	liderilor	zonali	care	au	venit	cu	forţe	
proaspete,	tineri	pricepuţi	mai	ales	în	domeniul	tehnic	şi	al	audiovizualului.	

Invitat	a	fost	fratele	Mitraş	Dudaş,	păstor	al	unei	biserici	baptiste	din	Cluj,	cofondator	al	Băncii	Transilvania,	
cu	o	experienţă	în	bogată	în	domeniul	administrării	finanţelor.	Tema	aleasă	a	fost,	bineînţeles,	în	această	zonă	
de	interes,	şi	anume:	„Unde	este	comoara	voastră?”	

Printre	punctele	principale	au	fost:	1. Unde este comoara voastră? 2. Unde este stăpânul vostru? 3. Unde este 
viitorul vostru? 4. Unde este alegerea voastră?

Tema	a	fost	de	interes	pentru	tineri,	fiind	o	temă	de	actualitate,	dar	care	nu	a	mai	fost	abordată	până	acum,	
cel	puţin	din	această	perspectivă.	Conferinţa	a	fost	transmisă	live	cu	ajutorul	Radio	Armonia.	

În	sală	a	fost	prezent	şi	Primarul	localităţii,	care	este	credincios	şi	care	a	transmis	un	cuvânt	în	deschiderea	
conferinţei.

A	Domnului	să	fie	toată	slava	pentru	ceea	ce	s-a	făcut,	iar	tinerilor	să	le	fie	de	folos!	

	Florin	Apăscăriţei

Conferinţa Regională de tineret, 
pe regiunea Moldovei
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În	aceasta	perioadă	am	organizat	o	Campanie	de	Evanghelizare	în	judeţele	Constanţa,	Ialomiţa	şi	Călăraşi.	În	această	zonă	sunt	foarte	puţine	biserici	evanghelice	şi	doar	câteva	Creştine	după	Evanghelie	în	judeţul	Călăraşi,	şi	
este	o	mare	nevoie	de	evanghelizare.

Fraţii	din	judeţul	Constanţa	au	spus	că	ei	se	roagă	de	multă	vreme	ca	Domnul	să	trimită	lucratori	şi	noi	suntem	
răspunsul	la	rugăciunile	lor.

Am	atins	următoarele	segmente	de	lucrare	:
1.	vizite	in	familii
2.	distribuire	de	materiale	spirituale	(broşuri,	Nou	Testamente	şi	Biblii)
3.	lucrare	în	rândul	copiilor
4.	ajutorarea	familiilor	sărace
5.	persoane	cu	dizabilităţi

La	această	lucrare	au	contribuit	fraţi	şi	surori,	atât	la	pregătirea	lucrării,	cât	şi	la	implicarea	efectivă	în	evanghelizare.
-	 au	lucrat	zi	şi	noapte	echipe	din	Strejnic-Prahova,	împreună	cu	fratele	Cornel	Negoi	la	pregătirea	materialelor.
-	 fraţi	care	au	transportat	materiale	în	zonă
-	 echipa	din	Prahova	si	Buzau	pentru	distribuire	de	materiale	
-	 echipe	care	au	lucrat	cu	copiii
-	 fraţi	misionari	din	ţară	care	au	facut	evanghelizare	personală	în	cele	trei	judeţe,	timp	de	o	săptămână.

De	asemenea,	au	fost	fraţi	şi	surori	locali	care	ne-au	sprijinit	în	lucrări.

În	oraşul	Slobozia	a	fost	fratele	Valerică	Tudor,	care	a	lucrat	cu	persoanele	cu	dizabilităţi	şi	împreună	cu	d-na	Fanica	
din	oraşul	Slobozia,	care	lucrează	şi	ea	cu	persoanele	cu	dizabilităţi,	au	colaborat	foarte	bine	în	această	slujire.	D-na	
Fanica	L-a	primit	pe	Domnul	Isus	în	inima	ei.

Mulţumim	tuturor	fraţilor	şi	surorilor	care	ne-au	susţinut	în	rugăciune,	şi	să	continuăm	să	ne	rugăm	pentru	cei	care	
au	fost	abordaţi	cu	Evanghelia	care	are	putere	să	schimbe	viaţa	oamenilor.	Domnul	să	îndrepte	inima	poporului	
român	spre	dragostea	lui	Dumnezeu	şi	spre	răbdarea	Domnului	Isus,	care	a	murit	pentru	noi	ca	să	ne	dăruiască	
iertarea	şi	viaţa	veşnică.	Aşa	să	ne	ajute	Dumnezeu!	

	Stelică	Buliga

Evanghelizare zona de Sud
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„Ce	am	auzit,	ce	ştim,	ce	ne-au	povestit	părinţii	noştri,	nu	vom	ascunde	de	copiii	lor;	ci	vom	vesti	neamului	de	
oameni	care	va	veni	laudele	Domnului,	puterea	Lui,	şi	minunile	pe	care	le-a	făcut.”

Aflat	în	judeţul	Prahova,	oraşul	Boldeşti-Scăeni	este	locul	unde	Dumnezeu	a	binevoit	să	facă	să	răsară	lumina	
Evangheliei	Sale	într-o	perioadă	de	mare	sete	spirituală.	

În	5	septembrie	2021,	la	90	de	de	ani	de	la	autorizarea	Bisericii	Creştine	după	Evanghelie	„Betania”	Balaca,	
frăţietatea	din	zonă	s-a	bucurat	de	amintirea	mărturiilor	înaintaşilor	care	şi-au	sfârşit	cu	bine	alergarea	şi	de	mesajul	
fraţilor	plecaţi	din	biserica	locală	în	ţară	sau	peste	hotare.	

Binecuvântat	să	fie	Dumnezeu	pentru	lucrarea	măreaţă	de	mântuire!

Rândul din spate, de la stânga la dreapta: Dobrescu	(Codlea),	Marin	Florea	(1931	–	2018),	Aurel	(Codlea),	Cănăilă	
Gheorghe,	Spânu	(Câmpina),	Ciornei	Constantin,	Vasile	Cristea	(1923-	2003),	Moise	Constantin,	Marin	Petre

Rândul din faţă, de la stânga la dreapta: Marin	Lidia	(1941	–	2020),	Marin	Luxiţa,	Ciornei	Maria,	Piştea,	Ilie	Soare	 
(1904	–	1994)	

1931 – 2021
Biserica creştină după Evanghelie 

„Betania”, Boldeşti-Scăeni
90 de ani de la înfiinţare
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Ei	sunt	cei	6	tineri	care	au	făcut	ziua	de	29	august	2021	
mult	mai	frumoasă,	în	cadrul	Bisericii	Creştine	după	
Evanghelie	din	Chilişeni.	Sărbătoarea	a	avut	loc	în	Biserică,	
la	programul	de	dimineaţă,	iar	bucuria	a	fost	deplină.	

Ei	s-au	hotărât	să-L	mărturisească	pe	Isus	în	faţa	lumii.	Şi	au	
pornit	pe	un	drum	nou,	îmbrăcaţi	cu	o	credinţă	mare	şi	o	
dragoste	arzătoare	pentru	Cer.	Ei	sunt	gata	să	meargă	cu	Isus,	
pentru	că	au	înţeles	că	cine	nu	este	cu	El,	este	împotriva	Lui.

Botezul	a	fost	oficiat	de	către	fraţii	prezbiteri	Eugen	Ostrovan	şi	
Florin	Iavni,	iar	Cuvântul	lui	Dumnezeu	a	fost	adus	prin	fratele	
Vasile	Sumănaru.	Atât	cei	veterani	în	credinţă,	cât	şi	cei	dornici	
de	a	porni	pe	un	drum	nou,	au	mai	auzit	încă	o	dată	ce	spune	
Domnul	Isus	pentru	noi,	în	Luca	11:23:	„Cine	nu	este	cu	Mine	
este	împotriva	Mea	şi	cine	nu	adună	cu	Mine,	risipeşte.”	Este	
vremea	să	fim	şi	să	rămânem	lângă	Dumnezeu.	Fiţi	binecuvântaţi,	Robert,	Emanuela,	Simona,	Diana,	Florentina	şi	Silviu!	

Eugen	Ostrovan

Duminică,	12	septembrie	2021,	în	cadrul	Bisericii	
Creştine	după	Evanghelie	din	Bursuceni,	jud.	Suceava,	a	
fost	zi	de	mare	bucurie.În	cadrul	acestui	serviciu	divin	
a	fost	oficiat	un	botez	nou-testamentar	în	care	două	

suflete	L-au	mărturisit	pe	Domnul	Isus	ca	Domn	şi	Mântuitor	
personal	în	apa	botezului.	Cuvântul	de	predică	a	fost	susţinut	de	
către	fratele	Iliuţă	Potop.

Slăvim	pe	Dumnezeu	pentru	harul	Său	şi	pentru	fiecare	persoană	
pe	care	Evanghelia	a	câştigat-o	pentru	Împărăţia	lui	Dumnezeu.	

„Mulţumiri	fie	aduse	lui	Dumnezeu	care	ne	poartă	totdeauna	cu	
carul	Său	de	biruinţă	în	Hristos	şi	răspândeşte	prin	noi,	în	orice	loc,	mireasma	cunoştinţei	Lui!”	(2	Corinteni	2:14)

	Constantin	Pascaru

Botez Biserica din Chilişeni, SV

Botez Biserica din Găiseni, GR

Botez Biserica din Bursuceni, SV

Biserica	Creştină	după	
Evanghelie	din	loc.	Găiseni,	
jud.	Giurgiu,	a	organizat	două	
botezuri	în	data	de	22	august	

2021,	respectiv	17	octombrie	2021.

	Ion	MARIA
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În	data	de	19	septembrie	a.c.,	Biserica	Creştină	după	Evanghelie,	„Harul”	din	Timişoara,	a	avut	deosebita	
bucurie	să	celebreze,	prin	actul	botezului,	decizia	
pentru	Domnul	Hristos,	a	3	tineri,	dintre	care	2	sunt	

studenţi	veniţi	din	Africa,	la	universitate	în	Timişoara.

În	familia	Bisericii	locale	si	a	Bisericii	Lui	universale	s-au	
mai	adăugat	alte	3	suflete:	Deina	Sofia	(din	Capul	Verde),	
Joshua	(din	Sao	Tome)	şi	Alex	(România).

Domnul	să	îi	poarte	în	braţele	Lui	şi	să	îi	binecuvânteze	cu	
tot	ce	au	nevoie.

	Sandu	But

Au	fost	8	persoane	botezate	la	11	iulie	în	
Biserica	„Betel”	din	Piatra	Neamţ:	4	tineri	
sunt	de	la	Casa	Ray.	A	slujit	la	botezuri	
fratele	Miluţă-Mihai	Gavril.

A	oficiat	botezurile	fratele	Popescu	Emanuel	de	la	
Biserica	„Harul”	Bucureşti.

Botez Biserica din Timişoara

Botez Biserica „Betel” din Piatra Neamţ

Botez Biserica din 
Mediaş

La	Biserica	„Izvorul	Vieţii”	Mediaş,	au	avut	loc	în	anul	
2021	două	servicii	de	botez,	unul	în	primăvară	şi	
unul	în	toamnă.	

La	serviciul	de	botez	din	primăvară	(14	martie),	au	
fost	botezate	de	către	fratele	Bunea	Vasile,	şase	persoane,	
cinci	din	adunarea	noastră	şi	o	persoană	din	localitatea	
Boian.	Din	Cuvânt	a	slujit	fratele	Emanuel	Dobrin.

La	botezul	din	toamnă	(5	septembrie),	au	fost	botezate	
de	către	fratele	Panţa	Ioan,	tot	şase	persoane,	cinci	
din	Biserica	„Izvorul	Vieţii”	iar	una	de	la	Biserica	nr.	2	
(Cartierul	Vitrometan).	Din	Cuvânt	a	slujit	fratele	Chiţescu	
Ioan,	care	era	venit	din	S.U.A.	la	Mediaş	în	această	perioadă.	

Suntem	mulţumitori	lui	Dumnezeu	că	sămânţa	Cuvântului	
Său	încă	aduce	rod,	iar	oameni	care	aud	Cuvântul,	acum	în	
aceste	zile	de	har,	mai	sunt	mântuiţi.
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În	prima	duminică	a	lunii	Octombrie,	în	mijlocul	Adunării	„Harul”	din	Siret	am	avut	o	bucurie	
deosebită.	Am	fost	martori	la	mărturisirea	publică	în	
apa	botezului	a	4	tineri	din	biserica	locală,	hotărâţi	

să-L	urmeze	pe	Hristos!	

În	cadrul	întâlnirii,	fratele	Dan	Fodor	a	adus	un	Cuvânt	
potrivit	cu	lucrarea	botezului,	dar	şi	de	evanghelizare	în	
acelaşi	timp!	Domnul	să	fie	slăvit	şi	să	continue	să	adauge	
la	numărul	celor	aleşi	pe	cei	chemaţi!

	Florin	Mişoancă

Duminică,	24	Octombrie,	Biserica	Golgota	din	
Piatra	Neamţ	s-a	mobilizat	pentru	a	pregăti	
momentul	cel	mai	frumos	al	depunerii	
mărturiei	naşterii	din	nou	în	apa	botezului	a	5	

candidaţi.	Actul	botezului	celor	5	candidaţi	a	fost	oficiat	de	
fratele	Sorin	Bucureşteanu.	

La	final	au	participat	şi	cei	botezaţi	la	Cina	Domnului.	
Întâlnirea	a	fost	condusă	de	fratele	Dan	Buraga.	O	
atmosfera	plăcută,	caldă,	cu	părtăţie	frăţească.	Le	dorim	să	
fie	credincioşi	Domnului	până	la	finalul	vieţii	lor.

Ziua	de	11	iulie	2021,	o	zi	de	bucurie	pentru	
Biserica	din	Cisnădie.	

Tinerii	şi-au	adus	aminte	de	Făcătorul	lor,	iar	
adulţii	şi-au	regândit	sensul	vieţii.	

Convinşi	de	Duhul	Sfânt,	toţi	au	pornit	pe	calea	mântuirii	
mărturisindu-şi	credinţa	în	Isus	Hristos	prin	înfăptuirea	
actului	botezului.	Este	bucuria	lor,	a	noastră	şi	a	Cerului.

	Pastor	-	Emanuel	Dobrin

Botez Biserica din Siret

Botez Biserica din Piatra Neamţ

Botez Biserica din Cisnădie
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Informaţii pentru Biserici
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Dorim	pe	această	cale	să	transmitem	câteva	informaţii	utile	în	relaţia	Bisericilor	locale	cu	Uniunea	
Bisericilor	Creştine	după	Evanghelie:

1.	Pentru	anul	2022,	abonamentul	la	revista	„Calea	Credinţei”	a	fost	păstrat	la	acelaşi	preţ	-	40 
lei/an.	Rugămintea	este	ca	până	cel	târziu	la	data	de	31 ianuarie 2022,	să	fie	confirmate	numărul	

de	abonamente.

Ar	fi	potrivit	ca	fiecare	Biserică	să	aibă	cel	puţin	un	abonament	la	revistă.	Totodată,	rugăm	să	fie	achitate	
restanţele	privind	abonamentele	la	reviste.	

2. Consiliul	Naţional	al	BCER-UBCE,	care	s-a	desfăşurat	la	Braşov	în	perioada	07-09	octombrie	2021,	a	
hotărât	ca	pentru	anul	2022,	contribuţia	să	fie	de	20 lei/membru/an.

Reamintim	că	în	fiecare	an,	prima	duminică	din	luna	octombrie,	în	Bisericile	Creştine	după	Evanghelie	se	
organizează	colecta	naţională	pentru	susţinerea	proiectelor	din	cadrul	BCER-UBCE.	Bisericile	care	nu	au	
putut	avea	colecta	naţională	în	prima	duminică	a	lunii	octombrie,	au	organizat-o	în	altă	duminică.

Îndemnăm	Bisericile	care	nu	au	participat	la	acest	proiect,	să	se	implice;	credem	că	şi	pe	această	cale	putem	
întări	relaţiile	dintre	noi.	Mulţumim	Domnului	pentru	fiecare	frate	şi	soră	care,	prin	intermediul	Bisericilor	
locale,	au	participat	la	această	binefacere.

Sfânta	Scriptură	ne	cheamă	să	fim	credincioşi	în	toate	lucrurile.	Mulţumim	Domnului	pentru	părtăţia	pe	care	o	
avem,	ne	rugăm	ca	în	aceste	vremuri	să	ne	întărească	credinţa	şi	nădejdea	noastră.

 Dan Mitrea

Mulţumesc Dumnezeului meu totdeauna, cu privire la voi, pentru harul lui Dumnezeu care v-a fost dat în Isus Hristos. 
(1 Corinteni 1:4)



Dacă se mai pot identifica şi alte persoane, în afară de cele deja menţionate, vă rugăm să ne scrieţi pe adresa redacţiei: 
secretariat.bce@gmail.com.

Rubrică realizată de Bogdan Emanuel Răduţ.

Piedici în calea uitării...  
fotografii din istoria trecută

Muzica reprezintă o parte însemnată din închinarea publică a adunărilor, fapt ce a dus la editarea şi tipărirea de cărţi de 
cântări pe note sau doar text (Cântările Bunii Vestiri, Pe Drumul Credinţei, Cântările Betaniei, Cântări Creştineşti ş.a.). Apoi 
s-au înfiinţat coruri, formaţii, orchestre, fanfare etc. 

Vă prezentăm două mărturii fotografice:

Foto	1	–	Orchestra din Mediaş

Rândul întâi: Aurica Puia, 
Nicolae Gândilă, Jeni Gândilă, 

Fimea Mircea (Samoilă), 

În picioare: o soră din Făgăraş, 
Teofil Rusu, Ionel Samoilă, 
Lenuţa Fodor, Gheorghe 

Samoilă, Mărioara Puia, Mihai 
Fodor, Ioan Bunea

Foto	2	 – Orchestra din Braşov

Recunoaştem pe: fratele Sârbu, 
Dumitru Prişcu, Vasile Vlaicu cu 

soţia, Jeni Vlădăreanu
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Am viață fiindcă am Cuvântul,
Ce dăinuie de la-nceput,
Se duc și cerul și pământul,
Dar slova scrisă n-a trecut !

Din Tine-avem Cuvântul Vieții,
Ca-n ziua când ai spus : ,,SĂ FIE !"
Și în răcoarea dimineții,
Ne-ai dăruit LUMINA VIE !

Tu azi ne spui despre Iubire,
Prin bogăția din Cuvânt,
Și ne conduci spre nemurire,
Prin Viața din Cuvântul sfânt !

Mai du-ne-n oaza din Elim,
La umbra vechilor palmieri,
Și prin Cuvânt să împlinim
Îndatoriri de mesageri !

 Și vino, Doamne, și condu-ne,
Cu nestematele eterne,
Și pas cu pas, acasă, du-ne,
Pe-un drum ce-n față ni se-așterne !

Iehova-Nisi ne așteaptă,
In veșnicia din Cetate,
Iar cel ce-n slava Ta se-ndreaptă,
Va fi biruitor în toate !

E timpul deci să întrebați,
De căi ce par acum uitate,
Pe care cei răscumpărați,
Te vor vedea-n eternitate !

Pe căi ce unii zic că-s bune,
Aleargă gloatele   spre moarte,
Dar Domnul vrea ca să-i adune,
Pe cei ce cred și-s scriși în Carte !

Veniți și viața să vă fie,
Bazată numai pe Cuvânt,
Căci traiul fără El, se știe,
E doar o goană după vânt !

Cuvântul Tău rămâne sursa
Prin care ne-am născut de sus,
Și mergem cu nădejde-n cursa
La care ne-a chemat  Isus !

Privim la ceas căci vara zboară,
Cedându-ne acestei toamne,
Știind că mâine o s-apară,
Chiar trâmbița din urmă, Doamne !

Rămâi cu noi în adunare,
În case și în inimi, Tu,
Căci viața noastră astăzi are,
Alt scop, de când Te cunoscu !

CUVÂNTUL...

VALENTIN GIUROIU


